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A négy kezdet

2022. november 27-én, december 4-én, 11-én és 18-án
elhangzott igehirdetések.
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Mindennek kezdete

Kezdetben teremtette Isten az eget és a földet. A föld még kietlen és
puszta volt, a mélység fölött sötétség volt, de Isten Lelke lebegett
a vizek fölött. Akkor ezt mondta Isten: Legyen világosság! És lett
világosság. 1Móz 1,1–3

A négy kezdet, ezzel a címmel kezdünk most igehirdetési sorozatot.
Az adventi időszak az egyházi év kezdete, adja magát a téma, hogy
a kezdetről legyen szó. Ugyanakkor a megújulás, az újrakezdés vagy
akár az első elindulás, a mi hívő életünknek is talán örök kérdése,
problémája. Az idei adventben, pontosabban december elsején,
szeretnénk gyülekezetünkben elkezdeni egy éves bibliaolvasó tervet,
és hogy bátorítsam a testvéreket arra, hogy együtt kezdjük el ezt
a tervet, ehhez igazítottuk most az adventi igehirdetési sorozatunkat
is.

A Biblia olvasása egy teljes év alatt az egyházi esztendőben nagyon
sok áldásnak lehet a forrása, ráadásul e terv szerint az Újszövetséget
kétszer is el tudjuk olvasni. Bátorítom tehát a testvéreket, hogy kezd-
jünk bele együtt ebbe az olvasási tervbe, és legyen a mi gyülekeze-
tünkben sokak számára mindennapi erőforrás a naponkénti bibliaol-
vasás. És időről időre meg is tudjuk beszélni majd, hogy az adott hé-
ten mit adott nekünk Isten igéje, az Ő Szentlelke által. Várjuk is egész
évben a visszajelzéseket, és én is majd az igehirdetésekben utalni fo-
gok ezekre az olvasmányokra.

Azért mondtam el mindezt, mert szeretném meghozni a gyülekezet
tagjainak a kedvét mindehhez, hiszen ez egy olyan olvasási vezérfo-
nal, amely minden napra négy olvasmányt, négy fejezetet jelöl ki
a Szentírásból. Ennek a végigolvasása nagyjából negyed órát, 20 per-
cet vesz igénybe, érdemes ennyivel előbb felkelni, és akkor tudjuk ezt
követni és olvasni. De ez a négy fejezet nem úgy épül fel, hogy el-
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kezdjük Mózes első könyvének első négy fejezetét, aztán a második
nap az ötödiktől a nyolcadikig és így tovább, hanem négy különböző
bibliai könyvet kezd el olvastatni velünk. Méghozzá a négy bibliai
kezdet szerint épül fel.

Az első nap, tehát majd december elsején, Mózes első könyvének első
fejezetét fogjuk elolvasni, mint ami a teremtés: mindennek a kezdete.
A második olvasmány a Máté szerinti evangéliumnak az első fejeze-
te, ami Jézus Krisztus születése, a mi megváltásunknak a kezdete.
A harmadik olvasmány Ezsdrás könyvének az első fejezete, mint a
zsidó nép történetében az újrakezdésnek – a fogság után ugye újjá
kell szervezni az életüket, végig kell gondolni újra a hitüket is –, tehát
az újrakezdésnek az időszaka ez. És a negyedik olvasmány pedig
Az apostolok cselekedeteinek az első fejezete, amely a keresztyén kö-
zösségnek a kezdete, az egyháznak a kezdete, ami mind a mai napig
szintén meghatározza az életünket.

E négy kezdet jelképesen, mondhatjuk, hogy a születés, az üdvösség
születése, az újonnan születés, a bűnbánat és az újrakezdés, illetve
a keresztyén élet közösségben való megvalósulására mutat. Ma ezek
közül elsőként mindenek kezdetére fogunk figyelni.

„Kezdetben teremtette Isten” – három szó, ami ott áll mindennek
kezdetén, ezzel a három szóval kezdődik a Szentírás, ezzel a három
szóval kezdődik az emberi történelem, a világtörténelem, és ezzel
a három szóval kezdődik az élet. „Kezdetben teremtette Isten” – ez
a három szó a kezdet, ami mindent meghatároz. Akkor is, ha nem
vagyunk hívő emberek, akkor is, ha nem hiszünk Istenben, hogy Ő
teremtette a világot. A Szentírás a világ teremtésével kezdődik, azzal,
ami előtt nincs semmi. Vagy úgy is mondhatjuk, hogy ami előtt
a semmi van. De talán még pontosabb, hogyha úgy fogalmazunk,
hogy nem a semmi áll a valamivel szemben a teremtéstörténetben,
hanem a káosz áll szemben a renddel, a kozmosszal.
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Emberi életünket két kérdés határozza meg döntően. Ez a két kérdés
az, hogy mit gondolunk a kezdetekről és mit gondolunk a végről.
Úgy is fogalmazhatom, hogy honnan jöttünk és hová megyünk.
Mindez döntően meghatározza azt, hogy mit gondolunk a jelenben.
És megint mondom, ehhez nem kell hívő embernek lenni, minden-
kit foglalkoztat ez a kérdés. A kezdetnek a kérdése és a végnek a kér-
dése. Még ennél egyszerűbben fogalmazva úgy mondhatnánk, hogy
az a kérdés foglalkoztatja az embert, hogy milyen nagy történetnek
vagyunk mi is a részesei.

Nagy gondolkodók vallottak már erről, amikor az élet értelmét ke-
resték, és amit keresünk mi magunk is, sőt már egészen óvodás kor-
tól megjelenik mindez. Tolsztoj, a nagy orosz író írta le életének nagy
krízisét, ami, ahogy írta, majdnem az öngyilkosság szélére sodorta
őt. Így hangzik az őt foglalkoztató kérdés: „Mi származik abból, amit
ma csinálok, amit holnap fogok csinálni – mi származik az én egész
életemből? … Minek éljek én, … minek csináljak bármit is?” Majd
így foglalja össze: „Van-e az én életemnek olyan értelme, amely ne
válna semmivé elkerülhetetlenül bekövetkező halálommal?” (Lev
Tolsztoj: Gyónás) Ne ijedjenek meg a testvérek, nem fogok itt ma fi-
lozófiai előadást tartani az egyházi év kezdetén, de azt hiszem, hogy
nincs közöttünk olyan, aki ne gondolkodott volna el ezekről a kérdé-
sekről. A posztmodern ember talán napjainkban másképp teszi fel
ezt a kérdést, talán minket ma már nem a nagy történet érdekel, ha-
nem a saját történetünk, a saját életünk története. Hogyan kapcsoló-
dunk a nagy történethez mi magunk, velünk mi lesz?
Az egyes ember van most a középpontban. Nem is egy emberköz-
pontú világban élünk, hanem egy énközpontú világban. Én vagyok
a középpontban, én határozom meg azt, hogy én ki vagyok, hogy ho-
gyan gondolkodom a világról, és mindenkinek kötelessége elfogadni
azt és tiszteletben tartani, ahogyan én gondolkodom. És ezért nem
tudunk mit kezdeni a bibliai teremtéstörténettel. Talán azt gondol-
juk, sokan azt gondolják, hogy a természettudományok fejlődése mi-
att nem tudunk mit kezdeni ezzel, de ez nem így van. Valóban az is-
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kolában evidenciaként tanítják, mint egyedül elfogadható hipotézist
a földi élet kialakulásáról, az evolúciós elméletet, és ezzel észrevétle-
nül is kanonizáltunk egy olyan nézetet, ami sokak szemében hitelte-
lenné teszi a Szentírás bizonyságtételét az élet kezdetéről. Rengeteg
parttalan vitának voltam már én is részese erről, de azt gondolom,
a testvérek is egészen biztos, ahol, aki nem veszi szó szerint a Szent-
írást, nem hiszi az élet kezdetét, illetve mást gondol erről, elkárhozott
lélek; aki pedig szó szerint veszi, az természetesen fundamentalista,
fanatikus ember.

Talán meglepő, amit mondok, de számomra soha nem okozott iga-
zán komoly hitkérdést, problémát a teremtéstörténet. Van a Szent-
írásban elég olyan téma, amely sokkal jobban megpróbálta a hitemet,
mint amit a kezdetekről vall. Én ugyanis a Szentírásból csak arra va-
gyok kíváncsi, amit el akar mondani nekünk, és arra nem, amit nem.
Az ókori embert egyáltalán nem érdekelte az, hogy hogyan jött létre
a világ. Ez a természettudomány kérdése, foglalkoznak vele a tudó-
sok, valóban izgalmas kérdés, de még fontosabb az, hogy miért jött
létre, mi célból jött létre? A teremtésnek mi volt a célja? Sokkal in-
kább meghatározza a mi emberi életünket ez, mint az, hogy hány nap
alatt, meg hogyan lehetnek napok, amikor még nem volt idő, meg
hogyan lehet, hogy előbb a növények vannak, aztán csak a fény, meg
a Nap? Az egész furcsa a teremtéstörténetben, de nem jól ragadjuk
meg, hogyha innen közelítünk felé.

Személyes életünk szempontjából sokkal fontosabb az, amit
a teremtéstörténet elmond a teremtő Istenről, a teremtés céljáról,
az emberi élet eredetéről, valamint a teremtett világ egészéről, mint
az, hogy vitázzunk ezekről a kérdésekről. Az egyházi év kezdetén
most arra figyeljünk, hogy a teremtés történetén keresztül mit mond
nekünk ma Isten, milyen jelentősége van, milyen következménye
van a teremtésnek a mi életünkben. Mert amit ezekről gondolunk,
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az meghatároz minden mást is az életünkben. Tehát mi a teremtés
célja?

Nem olvastam fel az egész teremtéstörténetet, az első teremtéstörté-
netet, csak néhány verset az elejéről, de már ez is megmutatja, hogy
miért teremtett Isten, hogy hogyan alakult ki a világ, mi célból ala-
kult ki. Figyeljük az első mondatot, a teremtés előtti állapotot:
„A föld még kietlen és puszta volt, a mélység fölött sötétség volt…”
A káosz, a zűrzavar leírása ez. Ebből a káoszból teremt Isten az Ő sza-
vával kozmoszt, azaz rendet. És a teremtéstörténetben az első három
nap Isten elválaszt. Elválasztja a világosságot a sötétségtől, a boltozat
alatt lévő vizeket a boltozat felett lévő vizektől, végül a szárazföldet
a tengertől. Az első három napon az elválasztás történik. A második
három nap pedig az így létrejött élettér benépesítése. A káosz erői
visszahúzódnak, és élet támad. Zsendül az élet, és mindennek kijelölt
helye van, minden a helyére kerül. Rend lesz a teremtésben. Egy ne-
ves ószövetséges teológus így ír erről: „A rendnek és a szétválasztá-
soknak ez a szenvedélye … fejeződik ki másutt is, hiszen a rend
a Biblia Istenének kívánsága.” (Henri Blocher: Kezdetben) És való-
ban, ha megnézzük az ószövetségi törvényeket, nagyon világosan el
van különítve a tiszta a tisztátalantól. Nagyon világosan el van vá-
lasztva, és tiltja a keveredést az Úr. Az egybefogott szamárral és ökör-
rel való szántásnak a tiltása is ezért van, vagy a különböző anyagból
szőtt ruhának – lenből és gyapjúból szőtt ruhának – viselésének a til-
tása. Joggal mondhatjuk, hát mi a baj azzal, hogyha különböző álla-
tokat fogunk egybe a szántásnál, vagy ha olyan ruhákat viselünk, ami
kevert anyagból van. Megint rossz felől közelítünk. Hát mi az, ami
a célja ennek? Megmutatja az egészben ezt a rendet: ne keveredjenek
a dolgok.

Ezt hallva bennünk furcsa érzések vannak a mai korban, a 21. szá-
zadban itt Magyarországon, hiszen egy olyan kultúra vesz körül ben-
nünket, amelynek pontosan az a célja, hogy keveredjenek a dolgok,
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a különböző felfogások. Senki ne akarjon rendet tenni, mert ha vala-
ki rendet tesz, és el akar választani, külön akar választani, az elnyo-
máshoz, kirekesztéshez, erőszakhoz vezet. Sok történelmi tapasztalat
támasztja alá mindezt. Ugyanakkor szinte már az is közhelyszerű,
hogy a globalizáció folyamatának felgyorsulásával az ember annyira
megéli a káoszt maga körül, hogy vágyik a rendre. Annyira felgyor-
sult, annyi információ vesz körül bennünket. Nem olyan rég volt er-
ről egy cikk, hogy a közösségi média felületek miatt az ember szo-
rongóvá válik, vagy éppen a kényszerbetegségek ezért erősödtek fel
korunkban. Annyi információ vesz körül bennünket, hogy nem bír-
juk feldolgozni, és nincs rá szükségünk.

A huszonöt éves érettségi találkozón vettem észre azt, és csodálkoz-
tam azon, hogy tulajdonképpen mindenkiről tudtam mindent, aki
ott volt. Régen egy érettségi találkozó azért volt jó, mert volt olyan,
hogy valakivel az ember tíz éve nem találkozott. „De megváltozott!”
– csak mindig más öregszik, mi soha nem öregszünk. Szakállas lett,
megkopaszodott, meghízott vagy sovány lett vagy bármi, de ő válto-
zott, ugye? Hogy mi lett vele? Hány gyereke született, hogy él, mivel
foglalkozik? Ma, a közösségimédia-felületek miatt, hát ezt mind tud-
juk. Mindenkiről tudtam, hogy hány gyereke van, hogy elvált-e vagy
nem, hogy hogy néz ki, semmi meglepő nem volt benne. Szüksé-
günk van nekünk ezekre az információkra valóban? Hogy minden-
kiről mindent tudjunk, hogy hol nyaralt, meg hogyan élt. Érezzük,
hogy akkora információtömeg, olyan hírek vesznek körül bennün-
ket, és real-time látjuk a világ másik részén megtörténő dolgokat,
amire nincs szükségünk, és ez az embert szorongóvá teszi, vagy ép-
pen ezért alakulnak ki különböző kényszerbetegségek. Valóban így
van. Szükségünk van a rendre. Egyfelől megéljük azt, hogy nem sze-
retjük, aki rendet tesz, másfelől vágyunk a harmóniára az életünk-
ben, mert felőröl bennünket a rohanás, a zűrzavar, a fejlődés egyre
szédítő és egyre pusztító távlata.
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A teremtés története alapján ma Isten arra indít bennünket, hogy
meglássuk, hogy a rend, amit Isten teremt, az nem rendpártiságot je-
lent. Nem jelent erőszakos elnyomást, nem kirekesztő. Hanem ebből
következik, ebből a rendből születik az élet, és növekszik, és fejlődik,
és kiteljesedik. Hát ezt látjuk. És amikor az ember szembefordult
a Teremtővel – jövő alkalommal erről bővebben lesz szó, most csak
érintjük –, akkor éppen ezt a határt lépte át, ami megakadályozta ab-
ban, hogy a káoszból teremtett kozmikus rend ne váljon erőszakossá,
elnyomóvá vagy bénítóvá. Mert Isten nélkül az ember nem képes
a rendre, a szétválasztásra, a határok meghúzására úgy, hogy abból
ne következzen erőszak, félelem. Mert Isten nélkül az ember nem ké-
pes a rendre, hanem pont az ellenkezőjét teszi: elmossa a határokat
a szabadság és az emberi jogok nevében; ez vesz körül bennünket.
A teremtéstörténet azt mutatja meg, hogy mi volt a Teremtő célja
eredetileg a teremtéssel. A létezés boldogságát akarta megosztani
az emberrel. Túlcsordult az a szeretet, ami benne volt, és a létezés
boldogságát, a vele való kapcsolatnak a boldogságát akarta megosz-
tani. Az embert Isten boldogságra teremtette; minden embert.
Ez volt eredetileg a célja.

Az ember azonban átlépte a határt, amikor engedett a kísértő alter-
natívának, és evett annak a fának a gyümölcséről, amiről
azt mondta Isten, hogy ne egyen. És miért kellett a kísértő alternatí-
va? Mert szabadnak teremtette Isten az embert, és a szabadságnak
az az alapja, hogy van más választásom is. És az ember mást válasz-
tott, másképp döntött, és mindennek következményét mindannyian
látjuk.

Mi az, ami számunkra mindebből életváltoztató lehet a Szentlélek ál-
tal? Láttuk a teremtés célját, benne az emberi élet célját is. Az Isten
általi elválasztásnak, megkülönböztetésnek az eredményeképpen lett
kozmosz és rend. De aztán megéljük mégis most éppen a káoszt kö-
rülöttünk, mert szakítottunk ezzel a renddel. Mi ebből a rendből már
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nem sokat érzékelünk. A posztmodern embert – ahogy megállapí-
tottuk már az elején – a saját története izgatja. És amit lát, az nem
teszi boldoggá az embert. Ha most őszintén végiggondoljuk és körül-
nézünk, hány boldog embert ismerünk, hány elégedett embert isme-
rünk magunk körül, aki valóban elégedett? Szinte a költővel mond-
hatjuk, „Nézd a világot: annyi milliója, / S köztük valódi boldog oly
kevés.” (Vörösmarty Mihály: A merengőhöz) Valóban így van. Ha
körülnézünk, nem azt látjuk, hogy az emberek boldogok, ha csak
az arcukat megnézzük az embereknek, most, amikor karácsonyra ké-
szülünk, és esetleg gyakrabban vagyunk bevásárlóközpontokban.
Hát nem azt látjuk, hogy a boldogságtól sugárzik az emberek arca,
a fiatalok arca. Igen, eljött a szabadság számunkra, most már min-
dent lehet, ma ez már teljesen elfogadottá vált, és mégsem lett az em-
ber boldog.

Átléptük a határt, sőt normává tettük az istentelen gondolkodást és
életformát, és nem lettünk tőle boldogabbak. Mi volt '68 célkitűzése?
A szabadság, a nagy szabadság, majd a szabadság hozza el
az embernek a boldogságot. És elhozta? Nem hozta el, hát jól látjuk,
hogy nem hozta el. Nem lett az ember boldogabb. Hova lett mindaz,
amit Isten elgondolt erről az emberi életről? Hol van a szabadulás
a káoszból, vagy éppen a megnyomorító, elnyomó rendből? Hol talá-
lom azt az eredeti életet, amelyben nincs félelem, nincs fájdalom és
nincs halál? Nem új szabályokra van szükségünk, nem új törvények-
re, nem új tanításra vagy életszemléletre, filozófiára van szükségünk;
hanem új kezdetre, új teremtésre. És ezt nyújtja nekünk Isten, és ad-
vent éppen erről szól – eljövetelt jelent –, hogy eljön hozzánk ez
az üdvösség.

Hogyan lehetünk közösségben azzal, akitől elszakadtunk? Úgy, hogy
van új kezdet, és ez az evangélium. Van új kezdet, János evangélista
úgy kezdi, az evangéliumát (hallottuk az oltár elől), ahogy
a teremtéstörténet kezdődik. Amikor Jézus Krisztus eljöveteléről
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szól, ugyanazzal a szóval kezdi. „Kezdetben volt az ige…” (Jn 1,1)
És ez az ige az, ami testté lett. „Benne élet volt, és az élet volt az em-
berek világossága.” (Jn 1,4) Az első teremtő szó így hangzott, „Le-
gyen világosság! És lett világosság.” És azt is olvassuk utána, úgy foly-
tatja János, hogy ezt a világosságot a sötétség nem fogadta be. Miről
van szó? Kiről van szó? Az ige testté lett és közöttünk lakott: Jézus
Krisztus, a teremtő ige, aki testté lett, hogy megvalósulhasson az új
teremtés. De a sötétség nem fogadta be őt, sőt, kidobták, megalázták,
elpusztították. De azt mondja János, a Szentlélek által, és most ne-
künk is mondja: „Akik pedig befogadták, azoknak hatalmat adott
arra, hogy Isten gyermekeivé legyenek; mindazoknak, akik hisznek
az ő nevében…” (Jn 1,12) Akik pedig ezt megtették, befogadták
az evangéliumot, Isten gyermekeivé váltak Jézus Krisztus által, azok-
ban ez a teremtő ige, amely a világot teremtette, új életet képes terem-
teni: a káoszból kozmoszt.

Van új kezdet. Ahogy a világ elkezdődött egykor, mindannyiunk éle-
te is elkezdődött egykor, hogy megszülettünk, így a keresztyén élet is,
a hívő élet is el kell, hogy kezdődjön egy kezdettel, egy új kezdettel.
Ezt hívjuk újonnan születésnek vagy megtérésnek. Mindkettő az új
kezdetet jelöli. Testvérek, felénk hangzik most a hívás először, vagy
talán sokadszorra. Urunk új életet akar adni, újat akar kezdeni ve-
lünk az adventi időszak elején, az új egyházi évben, hogy kezdjük
végre el. Új kezdet. Nem arra van szükségünk, hogy reformáljuk
az életünket, meg bevezessünk különböző dolgokat, hogy javítgas-
suk a régit. Újra van szükségünk. És ma mindenkit megszólít Isten
igéje. Azt is, aki a Szentlélek által régóta templomba járó ember, de
mégis távol van a szíve az Úrtól. És azokat is, akik először vannak
közöttünk. Azokat is, akik úgy gondolják, hogy a cselekedeteikre le-
het építeni, vallásos emberek, hogy majd ez fogja elhozni
a boldogságot, üdvösséget, hogy erkölcsös életet élünk, és összeszed-
jük magunkat. Őket felszabadítja, hogy nem erre, nem teljesítményre
van szükség, az üdvösségünk nem ezen múlik. Aki pedig lázadó, au-



17

tonóm ember, a másik véglet, aki nem találja a helyét, aki nem tud
megnyugodni, azt ugyanez a teremtő ige békességgel ajándékozza
meg. Elkezdi tisztogatni az életünket, hogy helyére kerüljenek a dol-
gok, ahogy a teremtésben a helyére került minden.

Mire indít minket adventben a teremtéstörténet, az első kezdet?
Hogy befogadjuk azt, aki érkezik: az Úr Jézus Krisztust. És általa fel-
ismerhetjük, hogy nem mi vagyunk a világ középpontjában, hanem
a teremtő, megváltó és megszentelő Isten, és végre azok lehetünk,
akiknek minket ez a szerető mennyei Atya megteremtett. Ámen.

Imádkozzunk!

Úr Jézus, köszönjük azt, hogy Te testté lettél értünk, hogy eljöttél
azért, hogy az új teremtés megvalósuljon a mi életünkben. Te látod,
mennyire szükségünk van erre az új kezdetre. Te látod, hogy meny-
nyire meghatároz bennünket a régi, amit mi mindig javítgatni aka-
runk. Kérünk téged, teremts újjá bennünket. Add nekünk ezt az
újat. Ámen.
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A megváltásunk kezdete

Jézus Krisztus születése pedig így történt. Mt 1,18

A négy kezdet – ezzel a címmel kezdtünk adventi sorozatot
az adventi időszak négy vasárnapján, és ez ennek a sorozatnak
a második része. Az volt az apropója ennek a sorozatnak, hogy
az adventi időszakban, egészen pontosan december elsején, tehát
a múlt csütörtökön, elkezdtünk gyülekezetünkben egy bibliaolvasó
vezérfonalat, amely által szeretnénk a Bibliát egy év alatt, egy egyházi
esztendő alatt végigolvasni. Ez a bibliaolvasó vezérfonal minden
napra négy fejezetet jelöl ki a Szentírásból, de nem úgy teszi, hogy
elölről kezdi, hanem négy kezdet szerint halad. Nagyon áldásos az,
hogyha valaki a Szentírást naponta olvassa – ráadásul rendszeresen
és módszeresen olvassa –, de hadd mondjam rögtön itt ezt
a meghirdetett sorozatunkban, hogy ez nem azoknak való, akik most
kezdik el olvasni a Szentírást. Akik még soha nem olvasták, vagy ép-
pen most ismerkednek a keresztyén tanítással, vagy elhatározták,
hogy szeretnének megismerkedni vele, nem nekik való ez a fajta bib-
liaolvasási mód. Ha van ilyen közöttünk, aki érdeklődő, keresse meg
a gyülekezet lelkészeit, és segíteni fogunk neki abban, hogy valóban
megismerje a Szentírást, és az első nemzetségtábla után ne menjen el
a kedve a Biblia olvasásától. Mindazok azonban, akik már rendszere-
sebben olvassák a Bibliát, esetleg az útmutató szerint olvasták, de ke-
vés volt számukra, hogy ott azért kimaradnak bizonyos részek, és
szeretnék egyben látni a nagy képet, számukra mindenképpen áldá-
sos lehet ez a bibliaolvasási tervezet és módszer.

A négy kezdet úgy épül fel, hogy az első kezdet a teremtés,
a mindenek kezdete; a második kezdet, a megváltásunknak a kezde-
te, Jézus Krisztusnak a születése és eljövetele; a harmadik kezdet
az újrakezdés Ezsdrás könyvében, Isten népének életében. Végül pe-
dig a negyedik kezdet, Az apostolok cselekedetei első fejezete és
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Az apostolok cselekedeteivel kezdődően az egyház születése, a ke-
resztyén közösség kezdete. Múlt héten ezek közül elsőként tehát
az első kezdetről volt szó, mindennek kezdetéről, a teremtésről.
„Kezdetben teremtette Isten…” – ezzel a három szóval kezdődik
a Biblia, ezzel a három szóval kezdődik a történelem, ezzel a három
szóval kezdődik az élet ezen a földön. Isten szavára a káoszból, a zűr-
zavarból kozmosz, rend lesz. A teremtéstörténet első három napja
azt mutatja, hogy Isten elválaszt és megkülönböztet, ezáltal teremti
meg az élet feltételeit, a második három nap pedig minden a helyére
kerül, az így létrejött élettér benépesítése történik meg. Minden a he-
lyére kerül, mert mindennek meghatározott helye van
a teremtésben.

Ezt hallva már akkor megjegyeztük azt, hogy ellentmondásos érzé-
sek vannak bennünk a 21. században, hiszen mi úgy érezzük, hogy
minden, ami rendet jelent, mindenki, aki rendet akar tenni, az vala-
milyen módon a mi szabadságunkat korlátozza, és elnyomáshoz ve-
zet mindez. Mi egy olyan kultúrában élünk, egy olyan kultúra vesz
körül bennünket, amelynek célja a sokszínűség, a pluralizmus. Keve-
redjenek a kultúrák, keveredjenek a vallások, keveredjenek a külön-
böző felfogások, és senki ne akarjon rendet tenni, mert a rend elnyo-
máshoz vezet. És valóban, ha a történelmet megnézzük, akkor sok
tapasztalat ezt mutatja. Ugyanakkor szinte már közhelyszerűen
hangzik az is, és megállapítottuk, hogy úgy fölgyorsult a világunk,
az információ áramlása, hogy az embert szorongással tölti el vagy
éppen kényszercselekvésekkel. Olyan sok információ zúdul ránk,
amit nem tudunk feldolgozni, és bizony az utóbbi időben, talán itt
az utóbbi pár évben, a járvánnyal kezdődően és a későbbiekben, egy-
re inkább felerősödtek a mentális betegségek. Bizonyára magunk kö-
rül is tapasztaljuk. Nagyon sokan vannak a környezetünkben, akár
a baráti körünkben, szomszédjaink közül, munkatársaink közül,
akik – így szoktuk mondani, és elnézést a szóért, de nem lehet mást
használni, hogy – bekattannak. Egyszerűen elkezdenek furcsán vi-
selkedni, furcsa dolgokat tenni, gondolni, és bizony ez ezért van. Te-
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hát az is közhelyszerű már, hogy egyfelől persze nem szeretjük a ren-
det, és úgy érezzük, hogy a személyes szabadságunkat korlátozza
mindez, de a másik oldalon mégis vágyunk a harmóniára, és vá-
gyunk a békességre. Szeretnénk végre egy nyugodt, békés időszakot
a belső életünkben is, a gondolataink közt is, a lelkünkben is.

Azt is megállapítottuk, és ezzel már kapcsolódunk a mai témánkhoz,
hogy amikor az ember szembefordult a teremtőjével, akkor éppen
azt a határt lépte át, amely megakadályozza abban, hogy ez a káosz-
ból teremtett kozmikus rend ne váljon erőszakossá és elnyomóvá,
mert Isten nélkül az ember nem képes a rendre, a szétválasztásra,
a határok meghúzására úgy, hogy abból ne következzen erőszak, fé-
lelem, elnyomás. Az ember azonban átlépte ezt a határt, amikor en-
gedett a kísértő alternatívának, hiszen Isten azért adta azt a fát, és er-
ről ma lesz szó, hogy az ember szabadságát biztosítsa, és a szabadság
lényege az, hogy dönthetünk másképp. Isten nem egy zsarnok, aki
azt mondja, hogy csak úgy dönthetsz, ahogy én mondom, nem ma-
rionettbábként mozgat bennünket, hanem megadta ezt az akaratot
az embernek, dönthetünk másképp. És az ember döntött másképp.
És itt érünk el a mai kezdethez, a második kezdethez. Ha van máso-
dik kezdet, akkor az mutatja azt, hogy valami az első kezdetben el-
romlott, összeomlott. Szükség van egy második kezdetre.

Az embernek az alaphelyzete, amit a Biblia tanít, az a bűn állapota.
És azt gondolom, hogy nagyon sokan most kapcsolnak ki azonnal itt
a 21. század hallgatói közül. Hát a bűnről beszélünk már megint? Hát
ki beszél ma a bűnről? Hogyan beszélhetünk egyáltalán a bűnről?
Az az érzésem, hogy talán az a probléma, hogy nem eleget beszélünk
erről, pontosan azért, mert amikor erről van szó, akkor az kínos
az ember számára. Ma a bűnt emlegetni illetlenség. Mert mi a bűn?
Preferencia kérdése, ízlés kérdése. Ki mondhatja meg azt, hogy mi
a jó és mi a rossz? Mi az, amit bűnnek nevezünk vagy mi az, amit
nem nevezünk bűnnek? Hiszen ha van bűn, és így mondjuk, akkor
az azt jelenti, hogy van egy mindenkire vonatkozó egyetemes tör-
vény. Ez az, ami ma elfogadhatatlan. Ilyen nincs, mert ha ez így van,
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akkor nem élhetek úgy, ahogy akarok. Akkor van tétje az életemnek,
sőt van felelősségem az életemben. Ha van Isten, akkor van felelős-
ség. Ez pedig ma botrány, hiszen mindenki úgy él, ahogy akar, és
csak maga határozhatja meg azt, hogy hogyan akar élni. Ma egyedül
az számít, hogy az ember hogyan látja önmagát. Ez annyira elterjedt-
té vált, az egyik barátom ezt úgy fogalmazta meg, hogy ne kelljen
már mindenkinek tökfőzeléket ennie, amikor én próbáltam erről be-
szélgetni vele. Úgy érzi az ember, hogy korlátozva van a szabadsága.
Ugyanazt kell mindenkinek hinnie valóban? Egyetemesen kiterjed
minden emberre? És mi van a többi vallással, meg a többi felfogással?
Sokféle ember van. Valakinek ez a jó, valakinek az. Hogyan mond-
hatjuk azt, hogy van valami, ami mindenkire egyformán, egyeteme-
sen vonatkozik?

Ma egyedül az számít, hogy az ember hogyan látja magát: én vagyok
egyedül, aki meghatározom azt, hogy hogyan gondolkodom, hogyan
akarok élni, hogyan döntök, és az a fontos, hogy megtaláljam a saját
utamat, és senki ne akarja megmondani nekem, hogy milyen utat vá-
lasszak. Mi külön emberek vagyunk, mindenki különböző, és ez az,
ami ma meghatározó a számunkra. És közben nem vesszük észre azt,
hogyha ez így van, és mindenki maga határozza meg a maga életfor-
máját, akkor ebben az is benne van, hogy semmi közöm a másik em-
berhez. Mi közöm a másikhoz? Gondoljon azt, amit akar. Csinálja
azt, amit akar. De ebben ott van, hogy közömbös vagyok vele. Én va-
gyok a lényeg, amit én úgy gondolok, azt tartsa tiszteletben, én is
tiszteletben tartom őt, és hagyjuk békén egymást. Semmi közünk
egymáshoz. Érezzük, hogy az emberiség valóban ilyen lenne? Való-
ban semmi közünk egymáshoz? Közben végig érezzük, hogy rá va-
gyunk szorulva mégis a másik emberre. Hát hogyne lenne közünk
a másikhoz? Nagyon sokszor a bibliaórán a nyugdíjas testvérek ne-
kem elmondják, és sokszor előjön, mindig megerősödöm ebben, és
ezt valahogy ott tudatosítottam én is, hogy ha nincsen más ember,
akkor most mi nem lehetnénk itt. Mennyi mindenkinek az áldozatá-
ra, munkájára, szolgálatára van szükség ahhoz, hogy nekünk legyen



22

kenyér az asztalunkon, hogy bármit meg tudjunk venni a boltban.
Végig lehetne menni, hogy ki mindenkire van szükség, aki azt meg-
termeli, amiért dolgozik, én pedig mást adok hozzá ehhez. De egy-
másra vagyunk szorulva. Nem mondhatjuk azt, hogy semmi közöm
a másikhoz, hogy minden ember egy világ.

Ezzel szemben az Isten igéje arról tesz bizonyságot, hogy nem min-
denkinek a saját útját kell megtalálnia, hanem mindenkinek – talán
különböző utakon, de mégis – Krisztushoz kell eljutnia. Az egyetlen
útra van szükség, amely az életre vezet, hogy Istennel való közösség-
ben legyünk, hiszen ettől szenvedünk, hogy elszakadtunk ebből a kö-
zösségből. És talán sokan ülnek itt körünkben olyanok, akik nem
egészen bizonyosak abban, hogy az Úr útját követni, vagy megtérni,
hinni az evangéliumban, az valóban olyan, amiért az egész életet ér-
demes odaáldozni és feltenni, és ezzel minden mást kizárni. Ne kell-
jen mindenkinek valóban tökfőzeléket enni. Ezt azonban ne onnan
közelítsük meg, hogy mindenkinek ugyanazt kell tennie, hanem ab-
ból induljunk ki, amit a teremtésben láttunk: hogy Isten azért terem-
tette az embert, hogy közösségben legyen Ővele, az Ő szeretetéből
teremtette és Ő kapcsolatban, életközösségben, szeretetkapcsolatban
akar lenni velünk. Nem a hatalmát akarja éreztetni, nem egy zsar-
nokról van szó, és ezzel nem elnyomni akarja az embert, hanem sze-
retetkapcsolatban akar lenni az emberrel, az Ő teremtményeivel.
Ezért lett Isten emberré. Ezért vette magára az emberi életet, mert
nem volt képes elviselni azt, hogy az ember elszakadjon tőle. És
az ember nem képes visszatérni az Istenhez, szükséges volt, hogy Is-
ten tegye meg ezt a lépést. Miért tette meg, miért lett emberré? Mert
szeret, mindannyiunkat szeret, és azt akarja, hogy minél jobban
megismerjük Őt, és ebben a kapcsolatban kiteljesedjen az életünk.
Szó nincs itt elnyomásról. Arról van szó, hogy ha megismerjük Őt,
akkor lesz az életünk valóban életnek nevezhető.

A megismerés a bibliai nyelvekben, elsősorban a héberben, a legmé-
lyebb, a legteljesebb, a legbensőségesebb kapcsolatot jelenti. Két em-
ber között a házasságban használják. Akik olvassák velünk december
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elsejétől a vezérfonalunkat, most olvastuk éppen a mai napon azt,
amikor Kain és Ábel megszületik, és akkor úgy olvassuk, hogy Ádám
megismerte az ő feleségét, és Éva megszülte Kaint. Megismerte az ő
feleségét, és ebből élet támad. Utána, szintén még a negyedik fejezet-
ben a végén, amikor Sét születik, szintén ezt olvassuk: Ádám újra
megismerte az ő feleségét. Érezzük, hogy mennyire szoros kapcsolat-
ról van szó, a házasságnak a legszorosabb kapcsolatáról. Ennek a jel-
lemzője a mély szeretet, a kizárólagos elköteleződés, a hűség, vala-
mint a tisztelet, az önfeláldozás, a teljes önátadás, része az életközös-
ség és az együttélés. Ezt fejezi ki mindez. Ezt szeretné Isten az ember-
rel. Erre a kapcsolatra teremtette a Szentháromság Isten az embert,
a vele, az önmagával való legszorosabb, legbensőségesebb kapcsolat-
ra, életközösségre.

Ez a kapcsolat szakadt meg, amikor az ember megvonta a bizalmát
Istentől, és elkezdett kételkedni a jóságában. Lépre ment annak, hogy
jobban járok, hogyha Isten nélkül élek. Meg akar vonni tőlem vala-
mit. Ezt tapasztaljuk mind a mai napig. Az erkölcsi romlás, ami nap-
jainkban tapasztalható, abból következik, hogy az emberiség elsza-
kadt Istentől, szembefordult, és a saját bölcsességében bízik.
A bűnbeesés történetétben, éppen tegnap volt a bibliaolvasó vezérfo-
nalunk szerint, arra veszi rá Évát a kísértő többek között, hogy nézze
meg közelebbről azt a tiltott gyümölcsöt.  Vizsgálja meg minden
szempontból. „Az asszony úgy látta, hogy jó volna enni arról a fáról,
hogy csábítja a szemet, és kívánatos is az a fa, mert okossá tesz…”
(1Móz 3,6) Csábítja a szemet, kívánatos az a fa, mert okossá tesz.
Vagyis mit mondott ezzel? Fizikai, esztétikai és intellektuális örömöt
okoz. És mit mondott az ellenség az embernek? Hogy neked ponto-
san erre van szükséged! Fizikai, intellektuális és esztétikai örömre.
Aki ma elfordul Istentől, az nem azért teszi, mert rossz ember, ne
gondoljuk azt. Azért teszi, mert nagyobbat akar birtokolni az életből,
ezt az örömöt akarja, és úgy érzi, hogy Istennél nem lehet öröme.

Ki akar teljesedni az ember, bölccsé akar válni, és éppen eközben vá-
lik kifosztott, akarattalan bábbá, és ez az emberiség nagy tragédiája.
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Mert azt nem mondta a kísértő Évának, hogy ha nem engedelmes-
kedsz Isten parancsának, sőt nyíltan megtagadjátok azt, tőle függet-
lenül éltek és cselekedtek, akkor megnyitjátok magatokat a bűn ha-
talma előtt, a gonosz ereje előtt, amellyel önmagatokban nem tudtok
megküzdeni. De a történet nem itt ér véget. Isten és az emberiség tör-
ténete végleg megszakadhatott volna. De Isten szeretete nagyobb volt
ennél. Advent evangéliuma éppen az, hogy amit mi már képtelenek
vagyunk megoldani, megtenni, azt Isten megteszi. Elindul felénk, ez
Advent: az eljövetel ünnepe. Luther így fogalmazta meg egy adventi
prédikációjában: „Ő jön. Bizony nem te mégy hozzá s hozod el őt,
hiszen elérhetetlenül magasan és messze van tőled. Minden értéked-
del és semmiféle fáradságos vesződséggel sem érhetsz fel hozzá, ne-
hogy dicsekedhess, mintha szolgálatoddal és érdemeddel te hajlíta-
nád őt magadhoz. Nem, édes atyámfia, érdem és méltóság itt semmi-
vé válik, s nem marad más, csak merő érdemetlen méltatlanság
az egyik oldalon – nálad, s csupa irgalmas kegyelem a másik oldalon
– nála. Koldus és király találkozója ez.” (D. Karl Witte: Jer, örvend-
jünk, keresztyének)

A második kezdet ezt jelenti. Az elsőt az ember megszüntette, felrúg-
ta a közösséget, amelyre teremtette Isten, szabad akart lenni, de nem
szabad lett, hanem elveszett. Isten azonban, a mi jóságos Urunk nem
törődött bele ebbe a helyzetbe. A második kezdet a reménységet je-
lenti. Már önmagában az, hogy van második.

Az első ugyan véget ért, megszűnt, összeomlott, és hány ilyen első
van az életünkben, ami megszűnt, összeomlott, ami Isten nélkül volt,
amit bánunk. De van második. Van második. És most előre hirde-
tem, hogy a jövő héten a harmadik kezdetről lesz szó, akkor ponto-
san ezt fogjuk látni, ezt az újrakezdést, hogy hogyan történik meg
mindez. Mit jelent a gyakorlatban mindez Isten népének történeté-
ben, mi is Isten népe vagyunk, a mi történetünkben éppen ugyan-
úgy? Valóban koldus és király találkozója ez, amelyben látszólag
minden fordítva van. Látszólag ő a koldus, Krisztus, aki istállóban
születik, a betlehemi gyermek, akinek születésekor is az életére tör-
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nek. Ő a koldus, akinek nincs hova lehajtania a fejét, ő a koldus, akit
gúnyolnak, megostoroznak és arcul köpnek. Ő a koldus, akit kereszt-
re feszítenek és csúfosan kivégeznek. És mi, az ember vagyunk a ki-
rály, aki mindezt megtette vele, aki azt csinál, amit akar. Mi vagyunk
a gyermekgyilkos Heródes, a saját kegyességében bízó farizeus,
a „Feszítsd meg!”-et kiáltó tömeg. Látszólag minden fordítva van. És
ez az adventi, karácsonyi evangélium, hogy az önmagát mindenható
királynak képzelő koldushoz eljön a menny és föld királya koldus-
ként.

Alapigénk egy rövid mondat volt, talán meglepő is volt. „Jézus Krisz-
tus születése pedig így történt.” Ez a rövid mondat mégis nagyon fon-
tos evangéliumot hordoz. Van második kezdet. Jézus Krisztus szüle-
tése megtörtént, azaz Isten emberré lett, megjelent ebben a nyomo-
rult, Istentől elfordult világban az Isten, megjelent
az élet. Nem igaz, hogy ez a világ Isten nélküli maradt. Nem igaz,
hogy nincs reménység és nincs öröm ebben a világban. Nem re-
ménytelenek és örömtelenek vagyunk. Bármilyen helyzetben va-
gyunk most itt, nekünk szól, erősödjünk meg ebben! Jézus Krisztus
megszületett, eljött értünk, eljött ebbe a világba, mert szeret. És ez
a szeretet képes egyedül megváltoztatni az embert, újat kezdeni
az emberrel. Szükségünk van arra, hogy megjelenjen a mi életünk-
ben is az élet. Hittel kérjük Urunkat, Jézus Krisztust, hogy az ő eljö-
vetele számunkra is reményteljes valósággá és új kezdetté váljon!

Imádkozzunk!

Úr Jézus, köszönjük neked a Te eljöveteledet, köszönjük, hogy van
második kezdet. Te látod, hogy mennyire meghatároz bennünket
az első, meghatároz bennünket a múlt, mindaz, amit nélküled tet-
tünk, döntöttünk, és aminek következményei mind a mai napig ve-
lünk vannak, terhelnek bennünket. Arra kérünk, hadd tegyük le
mindezt Terád. Kérünk Téged, válts meg bennünket is, kezdj újat
velünk is, hogy valóban új életünk legyen, és a mi életünkben is meg-
szülessen az élet, Teáltalad. Ámen.
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Az újrakezdés

Círus perzsa király uralkodásának első esztendejében, azért, hogy
beteljesedjék az ÚRnak Jeremiás által mondott igéje, arra indította
az ÚR Círus perzsa király lelkét, hogy egész birodalmában kihirdet-
tesse szóban és írásban a következőket: „Ezt mondja Círus perzsa
király: A föld minden országát nekem adta az ÚR, a menny Istene.
Ő bízott meg engem azzal, hogy felépíttessem templomát a Júdában
levő Jeruzsálemben. Aki csak az ő népéhez tartozik közületek, legyen
azzal Istene, menjen el a Júdában levő Jeruzsálembe, és építse fel Iz-
ráel Istenének, az ÚRnak a házát! Ő az Isten Jeruzsálemben. Aki
csak megmaradt bárhol, ahol jövevényként él, segítsék azt annak
a helynek a polgárai ezüsttel, arannyal, különféle javakkal és állatok-
kal meg önkéntes adományokkal az Isten jeruzsálemi háza számá-
ra.” Ezsd 1,1–4

A négy kezdet – ezzel a címmel kezdtünk adventi sorozatot, és az el-
múlt két vasárnap után most már a harmadik részéhez érkeztünk en-
nek a sorozatnak. Ez a sorozat, ez a négy kezdet utal arra, hogy el-
kezdtünk az adventi időszakban, pontosabban december elsején,
gyülekezetünkben egy bibliaolvasó vezérfonalat, amely a négy kez-
detre mutat. Nagy öröm számomra, hogy már vannak, akik visszaje-
leztek, hogy milyen sok áldást jelent számukra, hogy minden reggel
ezzel kezdik a napjukat: Isten igéjével. Hadd bátorítsak mindenkit
arra, főleg, aki elkezdte, hogy tartson ki ebben, és azokat pedig, akik
nem kezdték még el, hadd bátorítsam arra, hogy kezdjük el ez alap-
ján az igét olvasni. De ha valaki nem eszerint a vezérfonal szerint ol-
vassa, akkor is legyen valami sorvezető, valami vezérfonal, kalauz,
ami alapján Isten igéjét naponta tudjuk olvasni.

Mondhatja erre valaki, és hallottam már ilyen vélekedéseket, hogy
„Nekem nincs szükségem erre, ilyen vezérfonalakra, én olvasom
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anélkül is az igét.” De mi alapján? Csak úgy kinyitom, és egy könyvet
elolvasok, vagy mi az, ami alapján reggel kinyitjuk a Szentírást? Vagy
nem is nyitjuk ki? Azt gondolom, aki nem használ semmiféle vezér-
fonalat, útmutatót, kalauzt az igeolvasáshoz, voltaképpen nem is ol-
vassa az igét. Nézzünk őszintén magunkba, reggel ezzel kezdjük-e
a napunkat? Nagyon jók ezek a napi áhítatos könyvek, nagyon jók
ezek a vezérfonalak, éppen azért, mert rávesznek bennünket arra,
hogy rendszeresen és módszeresen olvassuk a Szentírást.

Valahogy olyan ez, hadd éljek ezzel a képpel, mint az edzés. El tudjuk
képzelni azt, hogy valaki elkezd edzeni, lemegy teniszezni vagy ko-
sárlabdázni, és azt mondja, hogy egy héten egyszer lemegyek, aztán
két hetet kihagyok, majd akkor megint lemegyek, amikor kedvem
van? Nem kell nekem ahhoz edzést beosztani! Hogy minden kedden,
csütörtökön és szombaton este 6-kor, hát ez teljesen felesleges. Majd
megyek, amikor kedvem van. Vagy így gyakorolna egy művész, egy
zenész, mondjuk a hangszerén, hogy gyakorol hétfőn, mert kedden
van valami, aztán utána kihagy egy hetet, majd akkor megint? Érez-
zük, hogy nem érne el semmit. A Szentírás olvasásával éppen így va-
gyunk. Ha mi rendszeresen olvassuk a Szentírást, ahhoz kell valami-
féle – akkor már hadd nevezzem így – edzésterv, ami alapján tesszük
ezt. És ez a vezérfonal nagyon alkalmas erre.

Éppen azért, mert van egy nagyon komoly témája ezeknek
az igéknek, amiket kijelöl, méghozzá a négy kezdet, ami alapján el-
kezdtük olvasni mi is. És most már a harmadik résznél tartunk.
Az első rész volt az első kezdet, a teremtés. A nagy képben ezzel kez-
dődik minden, ezzel kezdődik az emberi történelem, ezzel kezdődik
az élet. Kezdetben teremtette Isten. Azután a második kezdet, Jézus
Krisztus urunk születése, az Ő eljövetele, a megváltásunk kezdete.
Adventi időszakban erre figyelünk leginkább, az Ő eljövetelére. Vé-
gül most érkezünk majd a harmadik kezdethez, amely az újrakezdést
jelenti mindnyájunk életében és az Isten népe életében. És végül
majd az utolsó kezdet jövő héten, a negyedik kezdet, Az apostolok
cselekedetei szerint az egyháznak, a keresztyén gyülekezetnek a kez-
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dete, születése, amely mind a mai napig hat ránk, és ennek vagyunk
mi is a részesei.

E négy kezdet jelképes is: a születés az első, azután az üdvösség szü-
letése: az újonnan születés, azután az újrakezdés, végül pedig
a keresztyén élet közösségben való megvalósulása. A múlt héten elju-
tottunk advent középpontjához, Jézus Krisztus eljövetelének céljá-
hoz. Azért van szükség erre az új kezdetre, mert az első kezdet el-
romlott, megszakadt, amikor az ember szembefordult teremtőjével,
és inkább hitt a kísértőnek, hogy jobban jár, ha nem hallgat Istenre.
Az oly’ sokszor félreértett vagy félreértelmezett bűn állapota éppen
ezt jelenti. Hadd summázzam most így: a bűn forrása minden eset-
ben az Isten iránti bizalmatlanság. „Isten meg akar vonni tőlem vala-
mit. Leginkább az örömöt és az életnek a kiteljesedését, és jobban já-
rok, hogyha nem rá hallgatok. Jobban járok nélküle!” – nem egyszer
ez valósul meg a mi életünkben is.

Aztán a bűnnek a mozgatórugója vagy az ereje: a sóvárgás, a vágy
az élet után, az élet teljessége után, a lét fokozásának csábítása.
Az emberek nem azért követnek el bűnt, mert gonoszok. Ilyen is elő-
fordul sajnos, de a legtöbb esetben mégis egyszerűen arról van szó,
hogy többet akarnak birtokolni az életből, a létből. És lépre mennek
annak, hogyha Istenhez tartozom, ha Őt követem, ha az Ő útmutatá-
sai szerint élek, akkor lemaradok valamiről, akkor korlátoz, akkor el-
szalasztok valamit, és a rövidebbet húzom.

És végül a bűn célja, betetőzése: a gőg – így mondták a régiek. Na-
gyon képszerű ennek a görög és a latin megfelelője – ha már
a latintanárom itt ül, tőle hallottam, hadd mondjam – azt jelenti, na-
gyon képszerű első jelentésében az, hogy hübris és superbia, hogy
fent-lét, magasan lét. Mindenki fölé emelkedem, nincs fölöttem sen-
ki, ez a gőg, én vagyok a legfontosabb. Én fölöttem már senki nin-
csen. És a mai ember így éli az életét, Isten nélkül. Ez a betetőzése
már mindennek.
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A bűnnek ez a klasszikus hármassága: a bizalmatlanság, a sóvárgás és
a gőg minden ember életében lejátszódik. Egyetemes jelenséggel ál-
lunk szemben, még hívő embernek sem kell lenni, nem kell Isten lé-
tét hinni, akkor is ez az, ami meghatároz bennünket. Jakab apostol
fogalmazza meg a Szentlélek által tűpontosan ennek a hatásmecha-
nizmusát: „Mert mindenki saját kívánságától vonzva és csalogatva
esik kísértésbe. Azután a kívánság megfoganva bűnt szül, a bűn pe-
dig kiteljesedve halált nemz.” (Jak 1,14–15) Erről van szó!
Az ember ebben a helyzetben van, ebbe a helyzetbe születik bele,
mindannyian így születünk, Isten nélkül, sőt a természetünk Isten
ellen tiltakozik.

Persze ilyet nem illik mondani a templomban, de hadd mondjam,
hogy a legtöbbször azért jövünk el a templomba is, azért gyakoroljuk
a vallásunkat, hogy elkerüljük Istent. Azért próbáljuk valahogy ma-
gunkat megtartóztatni a bűntől, már amennyire megy, azért teszünk
jót, hogy ne kelljen megtérni, hogy ne kelljen az egész életünket átad-
nunk Istennek. Csak vele ne legyen semmilyen dolgunk! És hogyan
tehetjük ezt meg? Hát mi itt vagyunk, hallgatjuk az igét, csak változni
ne kelljen. És így van ezzel az is, aki a vallást csak egy kulturális kép-
ződménynek tartja, egy mítosznak tartja, egy mesének, egyetemes
emberi tapasztalatnak, és így gondol rá. És az is, aki hisz, valamilyen
módon hisz, csak mégsem akar változni. Mindenkinek szól mindez.
Gondoljunk a tékozló fiúkra! Mind a két fiú: az, aki elment és eltéko-
zolta vagyonát, és az is, aki otthon maradt, mind a kettő távol volt
az Atyától. Csak az egyik így volt távol, a másik úgy. Egyik fizikai ér-
telemben is távol volt, de lelkileg éppen úgy távol volt mind a kettő.

És valóban van ez a kétféle embertípus, a lázadó, aki mindig valami
újat keres, aki elmegy, és van a konzervatív, mondjuk így. És azt gon-
doljuk, hogy a konzervatív önmagában már vallásos? Üdvössége
van? Nem így van. Mind a kettőnek szüksége van arra, hogy Isten
hívását meghallja, a Szentlélek által megtérjen az Úrhoz. És erre hív
ma minket is a mi Urunk az újrakezdés által.
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Ezsdrás könyve erről az újrakezdésről szól az Isten népének életében.
A 70 éves babiloni fogság végén újraszervezik az életüket, újra kell
építeni a templomot, leginkább az Istennel való kapcsolatukat kell
rendezni valamilyen módon. Ezzel kezdődik minden. Amikor azon-
ban újrakezdésről beszélünk, amely mindannyiunk életében egészen
személyesen is érint bennünket nem egyszer az életünk folyamán,
akkor fontos látnunk, hogy az egész Szentírásban nagyon fontos, és
nagyon sok ilyen újrakezdés-történet van. Telis-tele van
a Biblia újrakezdés-történetekkel, talán nem túlzás azt állítani, hogy
az egész bibliai kinyilatkoztatás nem más, mint Istennek
az a keresése, ahogy az ember után megy, a tőle elfordult és újra-és-
újra elfordult ember után megy, és meg akarja fordítani az Ő szerete-
tével, mert szereti az embert. Hadd idézzek föl, csak valóban érintő-
legesen, néhány ilyen újrakezdés-történetet, hogy mi is felismerjük
mindezt.

Ott van rögtön a bűnbeesés után az első emberpár gyermekei között
az első emberhalál; az nem más, mint egy gyilkosság, sőt egy testvér-
gyilkosság, Kain és Ábel története. És az ember állapota annyira
megromlik ezek után, hogy azt olvassuk a teremtés után nem sokkal
1Móz 6-ban – amely a múlt héten kedden volt egyébként olvasmá-
nyunk a vezérfonalunk szerint –, hogy „Amikor látta az ÚR, hogy
az emberi gonoszság mennyire elhatalmasodott a földön, és az em-
ber szívének minden szándéka és gondolata szüntelenül csak gonosz,
megbánta az ÚR, hogy embert alkotott a földön, és megszomorodott
szívében. Azért ezt mondta az ÚR: Eltörlöm a föld színéről az em-
bert, akit teremtettem; az emberrel együtt a szárazföldi állatokat,
a csúszómászókat és az égi madarakat is, mert megbántam, hogy
megalkottam őket.” (1Móz 6,5–7) Döbbenetes szavak ezek, olvasni is
rossz. De közvetlen utána, ezután a mondat után van még egy mon-
dat, ami így hangzik: „De Nóé kegyelmet talált az ÚR előtt.” (1Móz
6,8) Bizony, Nóéval szövetséget kötött az Úr, és újat kezdett. Ismerjük
a történetet, nem folytatom.
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Aztán a második nagy újrakezdés, hiszen telt-múlt az idő, Nóé fiai is
családot alapítottak, jöttek a nemzetségek egymás után. A következő
ítélet a Bábel tornyát építőket érinti, akik Istent akarják kizárni
az életükből, és ebben keresnek egységet, azoknak nyelvét Isten ösz-
szezavarja. Összezavarja, nincs egység. És azóta is ezt éljük. Ez min-
denkinek rossz (a nyelvtanárokon kívül), ez mindenkit érint. Nincs
egység az embereknél, nem foghat össze az egész emberiség, mert
van egy akadálya, nem is apró akadálya ennek. Úgy tűnik, hogy te-
remtő Istenünk türelme megint elfogyott, és ezt valahol értjük.

De közvetlen utána, a Bábel tornya után olvassuk – ez éppen tegnap
volt az olvasmányunk – Sémnek a nemzetségét. Nóé fiának a nem-
zetségtábláját. És általában a nemzetségtáblákat mi átugorjuk, valljuk
be őszintén, olyan monotonnak tartjuk, és nem olvassuk végig. Nem
tudom, hogy akik olvasták velünk mindezt tegnap, végigolvasták-e
Sém nemzetségtábláját. Azt gondoljuk, hogy nem mondhat nekünk
semmi újat. Hát nagyon rosszul tesszük, hogyha így teszünk, mert
van a végén egy nagyon fontos mondat. Igen, valóban, egymás után
jönnek: ez ennek a fia, ezt nemzette, utána ezzel házasságot kötött, és
megy, megy, megy a nemzetség, és ott van a végén egy mondat, ami
megtöri ezt: „Abrám feleségének Száraj volt a neve... Száraj azonban
meddő volt, nem volt gyermeke.” (1Móz 11,29–30) Megszakad
a nemzetség. Nincs gyermek, nincs folytatás, nincs jövőjük, nincs re-
mény. Megszakad a nemzetségtábla, nem folytatódik. A meddőség
itt metaforája a reménytelenségnek, az emberi történelemnek, az
ürességnek. Isten áldást mondott a teremtéskor: szaporodjatok, so-
kasodjatok. Megismételte az özönvíz után, de Istentől elfordult
az emberiség, és nincs jövője akkor. Ebben a helyzetben szólal meg
újra az Úr váratlanul és meglepetésszerűen, ma olvastuk:  „…ezt
mondta Abrámnak: Menj el földedről, rokonságod közül és atyád há-
zából arra a földre, amelyet mutatok neked! Nagy néppé teszlek, és
megáldalak, naggyá teszem nevedet, és áldás leszel.” (1Móz 12,1–2)
Ez az új kezdet az emberiség életében, új kezdet globális értelemben
is. Figyeljük, hogy Isten éppen ott mutatja meg hatalmát, ahol az em-
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beri lehetőségek már teljesen kifulladtak. Neki nincs szüksége a cse-
lekedetéhez emberi lehetőségekre. Ezért van szó új kezdetről ott,
ahol az emberiségnek végérvényesen vége szakad. Mégis, Isten újat
kezd az emberiséggel.

Végül az utolsó, nagyon röviden, Mózes története, a kivonulás törté-
nete. József által kerül Egyiptomba a zsidó nép, az Isten népe, és el-
telnek hosszú-hosszú évszázadok, és már el is felejtették Józsefet, el-
felejtették Jákobot, az ősatyákat. A zsidó népet úgy találjuk, hogy
már rabszolgaságban sínylődik Egyiptomban. Rabszolgaságban küz-
denek, és Istenhez kiáltanak. Talán már nem is emlékeznek rá, hogy
mit tett az Úr, csak halványan él bennük, nincs ünnepük, csak hét-
köznap van, csak a munka van, a robot van, és mégis Istenhez kiálta-
nak. És Isten meghallgatja az ő könyörgésüket. Mózes személyében
elkészíti a szabadítás vezetőjét, mert Isten újat kezd a népével. És mi-
ért? Mert szereti őket. Nincs más oka. Sokszor halljuk azt, hogy
az Újszövetség a szeretet Istene, Jézus Krisztusban megjelenő, megis-
merhető – az Ószövetség az ítélő Isten. Az ítélő Isten az Ószövetség
Istene – nem így van! Nem így van. Ezt olvassuk Mózes 5. könyvének
7. fejezetében: „Nem azért szeretett meg, és nem azért választott ki
benneteket az ÚR, mintha valamennyi népnél nagyobbak volnátok –
hiszen a legkisebbek vagytok valamennyi nép között –, hanem azért,
mert szeret benneteket az ÚR, és megtartja azt az esküt, amelyet
atyáitoknak tett. Ezért hozott ki benneteket az ÚR erős kézzel, és
ezért váltott ki a szolgaság házából, Egyiptom királyának, a fáraónak
kezéből.” (5Móz 7,7–8)

Igen, erről van szó. És Ezsdrás könyve, amit hallottunk,
az újrakezdésről szól. És mi az evangélium számunkra ebből?
Az egész történetből az evangélium az, hogy Isten szabadítása való-
ság. Szabadságra hívja el az Ő népét, azért hív meg, hogy megszaba-
dítson. És nemcsak pusztán azért szabadít meg, hogy szóljon, hogy
kövessük őt, hanem tesz ezért, mindent megtesz Isten a mi szabadí-
tásunkra. És valóban, a nép érdemelne büntetést, érdemelnénk mi is,
de kegyelmes Urunk van, aki ennek ellenére hirdeti a szabadulást
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a számunkra. Szabadságra hív bennünket, hogy aki Őt követi – aki
Őt követi és mellette senki mást, ezt egyszerre nem is lehet megtenni
–, az megtapasztalhassa Istennek a szabadítását.

És ebből a szempontból én három nagyon rövid pontot szeretnék ki-
emelni ebből a rövid szakaszból, ebből a négy igeversből.
Valóban nagyon röviden, de mégis szeretném, hogyha ezt megter-
mékenyítené a Szentlélek a mi szívünkben, gondolatainkban, és pró-
bálok olyan egyszerű és érthető lenni, ahogy én magam is megért-
hettem Isten kegyelméből ezt.

Az első, ami nagyon fontos a szabadításból, az újrakezdésből, hogy
Isten cselekszik kívül és belül a történelemben. Ezt látjuk itt is
az emberek szívében. Ezek közül az első ez: Isten mozgatja a szálakat.
Nemcsak kívülről irányítja az eseményeket, hanem az emberekben is
munkálkodik, még Círus perzsa király szívében is. Nem az emberek
kapnak észbe, hogy újra kellene kezdenünk, hanem azt olvassuk:
„arra indította az ÚR Círus perzsa király lelkét”. Nem a király találta
ki, nem a tanácsadói vezették el erre az elhatározásra, és nem is
imádságban kérte el az Úrtól az Ő népe – megtehette volna –, hanem
egy pogány uralkodóról van szó. Isten még az ő szívét is arra indítja,
azt a gondolatot adta neki, hogy adja ki azt a bizonyos rendeletet,
amit olvastunk, hogy újraépíttessék a jeruzsálemi templom,
a kultusznak a központja. És valóban nem teljesen igaz, amit mond
Círus, mert azt mondja: „Ő az Isten Jeruzsálemben„ – nem csak Je-
ruzsálemben, ez igaz. De mégis erre indítja őt az Úr, Isten az, aki
munkálkodik.

Isten nem mond le az ő népéről, megint nagyon fontos: nincs számá-
ra reménytelen eset. 70 év után a nyomorult nép haza se akar menni.
Látjuk, alig tudják összeszedni azokat, akik a fogságból hazatérnek.
És mégsem mond le az Ő népéről, mégis újat kezd. Hát mi már hány-
szor lemondtunk volna erről! Vannak reménytelen esetek a szá-
munkra: annyiszor kér, mégsem azt cselekszi. És Isten nem mond le,
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mert szeret. Nem egy kudarc vagyunk a számára, hanem szüntelenül
megújul az Ő kegyelme rajtunk.

S végül pedig mindez Jézus Krisztus eljövetelében mutatkozik meg
leginkább. Erre mutat minden újrakezdés, minden szabadítás előre
mutat a Megváltóra. Ez az ígéret, Ő az, akiben beteljesedik mindez.
Az embertől nem vezet út Istenhez, de az Istennek van útja
az emberhez: Jézus Krisztus. Ő az új kezdet, az újonnan születés
egyedül őbenne valósul meg. Isten hívása hangzik felénk ma is Jézus
Krisztusban. Őbenne van a megújulás és az új élet, és erre hív ma is
bennünket. Szülessen meg számunkra is ez a megváltó, erősödjünk
meg abban, sőt legyen számunkra élő tapasztalat az, hogy Isten cse-
lekszik kívül és belül a történelemben is, és az emberben is, miben-
nünk is munkálkodik, nem mond le az Ő népéről, mert szeret min-
ket. Rólunk sem mond le! Lehet, hogy mi magunk már úgy érezzük,
hogy egy csődtömeg vagyunk, hogy rólunk már mindenki lemon-
dott. De Isten nem mond le rólunk! És ezt mi bizonyítja leginkább?
Hogy Jézus Krisztusban újat kezdett velünk. Ezért imádkozzunk
most, hogy az Ő kegyelme, ez az újrakezdés, a mi életünkben is való-
sággá váljon.

Imádkozzunk!

Urunk, köszönjük neked azt, hogy Tebenned minden ígéret betelje-
sül, és újat kezdesz velünk akkor is, amikor mi már magunkról is
lemondtunk. Kérünk, te győzd meg a mi szívünket. Te légy szá-
munkra út, igazság és élet, hogy Istennel való közösségünk valóban
Tebenned teljes legyen. Ámen
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Az egyház kezdete

Ellenben erőt kaptok, amikor eljön hozzátok a Szentlélek, és tanúim
lesztek Jeruzsálemben, egész Júdeában és Samáriában, sőt a föld vég-
ső határáig. ApCsel 1,8

A négy kezdet – ezzel a címmel hirdettük meg ebben az évben
az adventi sorozatunkat, amelynek most az utolsó részéhez érkez-
tünk, a negyedik kezdethez. Ez a négy kezdet a bibliaolvasó vezérfo-
nalunk szerint épül fel. Elkezdtünk december elsején
a gyülekezetben mindazokkal, akik velünk tartanak egy bibliaolvasó
vezérfonalat, és ez minden napra négy fejezetet jelöl ki
a Szentírásból. Méghozzá négy különböző könyvet kezd el egyszerre
olvastatni. Úgy épült fel ez a négy fejezet: az első fejezet a teremtés,
mindennek kezdete; a második ilyen fejezet, második olvasmány Jé-
zus Krisztus születése, a Máté szerinti evangélium első fejezete;
a harmadik Ezsdrás könyvéből, az újrakezdésről szólt, ami Isten né-
pének életében való újrakezdés. Végül pedig a negyedik fejezet,
Az apostolok cselekedeteiről írott könyvben, az egyháznak a kezdete,
a keresztyén közösség születése.

És e négy kezdet, mondtuk, hogy jelképes is, hiszen a születésről,
az első születésről szól az első, majd az újonnan születésről,
a második születésről a második. Az újrakezdést bontja ki
a harmadik, ami ehhez a másodikhoz kapcsolódik. És végül ezt tető-
zi be most a negyedik kezdet, amiről ma lesz szó. Múlt héten tehát
az újrakezdésről volt szó, és elmondtuk, hogy azért van szükség újra-
kezdésre, mert az első kezdet megszűnt, összeomlott. Amikor
az ember szembefordult a teremtőjével, amikor inkább hitt
a kísértőnek, hogy többre megy Isten nélkül, mintha hallgat Isten
szavára.
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Itt azonban meg kell állnom most egy pillanatra, és nagyon röviden
egy kis kitérőt kell tennem, mert jöttek visszajelzések
az igehirdetéssel kapcsolatban, és két testvérünk is nagyon nyomaté-
kosan, határozottan – és hadd mondjam: egyáltalán nem bántó mó-
don – fogalmazott meg kritikát az igehirdetéssel kapcsolatban. Azért
voltak elégedetlenek külön-külön, különböző mértékben, mert mi
túl sokat beszélünk itt a szószékről a bűnről. Nem kell annyit erről
beszélni, inkább a megváltásról, Jézus Krisztusról legyen szó, és úgy
érzik, hogy nagyon hangsúlyos az igehirdetésekben a bűn. Az egyi-
kük azt is mondta, kis túlzással, elragadta az indulat, hogy szinte
másról sincs szó itt a szószékről, csak a bűnről.

Az igehirdetéseimet ért kritikákat mindig meg szoktam fogadni,
mert szeretném, hogyha a testvérek megértenék azt, amit el szeret-
nék mondani. Csak tanulhatok abból, hogyha végiggondolom, hogy
vajon mi okozhatta ezt a zavart, mi zavarhatta ezt a felismerést. És
mivel az egész sorozatunk központi témáját, sőt a keresztyénség köz-
ponti témáját érinti, ezért most nagyon röviden szeretnék hat érvet
felsorakoztatni, hogy miért beszélünk mi a bűnről. Nem gondolom
azt, hogy csak erről lenne szó, de hogy miért fontos szólnunk erről,
az ember alapállapotáról, a kiindulópontról.

1. Az első: egész egyszerűen azért, mert a Szentírás nagyon
hangsúlyosan szól arról, hogy az emberi élet minden problémájának
a végső gyökere, a forrása az, hogy elszakadtunk Istentől, az élet for-
rásától, a Teremtőtől. Innen indul minden, vagyis a bűn állapota
az ember állapota. Itt nem tettekről van szó elsősorban, hanem egy
állapotról, amiről szólnunk kell, ha meg akarjuk érteni azt, hogy mi
az, ami a problémát okozza az életünkben, a sok nyomorúságot,
a boldogtalanságot és mindent. Ez az első érv.
2. Aztán ha ezt már megértettük, akkor azért kell szólnunk er-
ről, mert ha letagadjuk – ez volt az egyik érv –, akkor az a baj, hogy
az önértékelésünk nagyon negatív lesz. Valóban letagadhatjuk
az alapállapotunkat, és akkor az önértékelésünk sokkal pozitívabb
lesz. De egy hazugságra épített önértékelés, amely a valóságot tagad-
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ja, az biztos, hogy előbb-utóbb összeomlik, és az biztos, hogy nem
vezet jóra. Tehát azért szükséges erről szólnunk, mert ez a valóság.
3. Beszélnünk kell róla azért, mert a helyes diagnózis nélkül
nem lehet hatékony terápiát folytatni. Arról beszélni, hogy
a megváltásról szóljunk, Krisztusról szóljunk, hát nem is lenne szük-
ség megváltásra, szabadításra, ha nem lenne bűn, ha a mi állapo-
tunkkal minden rendben lenne. És akkor nem is lenne szükség,
minderre – csak ki kell hozni magunkból mindazt a jót, ami amúgy
is bennünk van. Tehát ha egyszer ez nem így van, akkor szükséges
feltárnunk először a betegséget – a jelenlévő orvosok alátámasztanak
ebben –, és úgy lehet folytatni a diagnózis után a terápiát.
4. Azért fontos a megújulásunk szempontjából is, hogy a bűn
feltárásával kezdjük, mert az újat Isten a régiért cserébe ígéri. Nem
a régire építi az újat, hanem nagyon hangsúlyosan megjelenik
a Szentírásban, hogy a régiért cserébe kapjuk. Isten emberré lett, fel-
vette a mi életünket, magára vette az életünket, elveszi azt tőlünk,
ami a miénk, és adja cserébe mindazt, ami Ő. Ezt boldog cserének
nevezte Luther. Valóban így van! Erről szól mindez: „…aki meg
akarja menteni az életét, az elveszti azt, aki pedig elveszti az életét
énértem és az evangéliumért, megmenti azt” (Márk 8,35), mondja
a mi Urunk Jézus.
5. Az sem elhanyagolható szempont, és ez már egy gyakorlati,
ez az ötödik érv, hogy aki felismeri az életében ezt az alaphelyzetet,
az Istentől elválasztó bűnt, és ezt megvallja és elhagyja, és új életben
kezd el járni, az egészen biztosan együttérzőbb, irgalmasabb, empati-
kusabb lesz az embertársaival: azokkal, akik még ebben a bűn állapo-
tában vannak, és még nem ismerték fel a szabadulást. Ezért is szük-
séges, hogy felismerjük.
6. Végül az Isten iránti szeretetünk, az Istennel való kapcsola-
tunk minősége és annak felismerése között, hogy Jézus Krisztus a mi
bűneinkért halt meg a kereszten, a mi ítéletünket vette el, közvetlen
összefüggés van. Minél jobban felismerjük mindezt, és minél jobban
felismerjük, mennyi mindent bocsátott meg nekünk az Úr, annál for-
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róbban fogjuk szeretni Jézus Krisztust, és ez annál inkább meg fog
látszani a mi életünkön. Tehát nem kérdés, hogy a bűn állapotáról
szükséges beszélnünk, prédikálnunk, de mindig abban az összefüg-
gésben, hogy van rá megoldás, mert azért jött el Jézus Krisztus ebbe
a világba, hogy a bűnösöket megmentse – ma is elhangzott a kegye-
lemhirdetésnél a liturgiában. Erről van szó: azért jött el, hogy meg-
mentse azt, aki felismerte ezt, akit ez zavar, és aki megvallja mindezt
őszintén Őneki.

Mai alkalommal, az adventi sorozatunk negyedik, utolsó részében
az új élet folytatásáról lesz szó. A legtöbbször – ha már azt mondtam,
a kritikát komolyan veszem, akkor hadd gyakoroljak önkritikát is –,
a legtöbbször éppen a mi kegyességünk, amit evangéliumi kegyes-
ségnek szoktak nevezni, elköveti azt a hibát, nem egyszer, hogy na-
gyon sokszor beszél a megtérésről, az újonnan születésről, arról,
hogy új életben kell járnunk, el kell indulnunk az új életben.
De hogy mi történik azután, arról kevesebb szó esik. Mintha csak ad-
dig tartana minden. Mint az ilyen romantikus filmekben, amikor
az esküvőig tart általában a film, ott van vége. Pedig engem
az érdekelne igazán, hogy utána, mi történik az ifjú párral, akik na-
gyon szerelmesen elköteleződtek. Mi történik utána a következő év-
ben? Szoktak mostanában különböző népszerű karácsonyi romanti-
kus filmeknek az évfordulói lenni, hogy tíz éve forgatták ezt, meg
húsz éve forgatták azt. Olyan jó lenne megnézni, folytatni, hogy mi
történt a tíz év alatt vagy húsz év alatt azokkal a párokkal, akik ott
olyan nagyon szerelmesek voltak, és elköteleződtek egymással. Na-
gyon sokszor a mi keresztyén életünk is ilyen, hogy csak
a megtérésig tart, hogy mintha az lenne fontos, hogy add át az életed
Jézusnak. Na de utána aztán hogyan éljünk ebben az új életben? Hát
erről szól ez a mai alkalom, a mai igehirdetés.

Jézus Krisztus feltámadása után megjelent a tanítványoknak, sőt
ezen kívül még, ahogyan Pál apostol beszámol róla, megjelent több
mint ötszáz testvérnek egyszerre, de végül mégis visszatért
a mennybe. Erről volt szó ma az oltár előtti igében és a mai alapigé-
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ben is. Ő elmegy vissza onnan, ahonnan jött. Ez egy fordított kará-
csony, egy fordított inkarnáció: karácsonykor az ige testté lett, majd
a test újra igévé válik. Visszamegy Jézus Krisztus, miután elvégezte,
amit el kellett végeznie, amiért küldte az Atya: a mi megváltásunkat.
Visszamegy az Atyához, a mennyei világba. De nem hagyja magára
övéit, nem maradnak egyedül az Ő tanítványai mégsem. Létrejön
egy közösség, eljön a Szentlélek Isten, kiárad a Jézus Krisztusban hí-
vők szívébe, és átjár minket, felkavar, lángra lobbantja a szívünket.
Valóban, látni fogjuk majd, hogy csak ilyen természeti képekkel lehet
mindazt elmondani, ami történik az emberrel. Ehhez hasonlítható:
a tűzhöz, az élővíz áradásához, a szélviharhoz, mert valóban ezt érzi
át az ember, amikor a Szentlélek átjárja az életét.

A Szentlélek Isten jelenléte az Isten jelenléte a hívő ember életében.
Mi nem csak emlékezünk egy eseményre, karácsonykor sem. Nem
felidézzük azt, hogy valaha volt egyszer, valami történt, és akkor mi
azt ünnepeljük, hanem ez számunkra a jelenben van hatással. Ez
a Szentlélek által történik számunkra, Ő teszi élővé mindazt, amit
az igében olvasunk. Ne tagadjuk, hogy mi legtöbbször nem ezt ta-
pasztaljuk az egyházban, a gyülekezetben, a keresztyén ember életé-
ben sem, a mi életünkben sem. Az egyház születésénél, az első pün-
kösdkor valami egészen más történt, mint amit tapasztalunk. Sok-
szor ilyen állóvíznek gondoljuk az egyházat, amiben semmi igazán
izgalmas nincsen, olyan régi poshadt, avítt minden, ami körülvesz
bennünket. Miért jó a gyülekezet tagjának lenni, miért jó Isten népé-
hez tartozni? Sokszor nem tapasztaljuk meg ennek az örömét az éle-
tünkben.

Amikor meglátjuk az egyház születését, az első pünkösdöt, ott nem
ezt látjuk. Ott emberek lelkesek lesznek. Ott emberek élete változik
meg gyökeresen, és a szívük lobban lángra Krisztus iránt. Athénago-
rasz ortodox pátriárka mondta a 20. század 60-as éveiben: „Szentlé-
lek nélkül Isten távol van, Krisztus csak múlt marad,
az evangélium holt betű, az egyház puszta egyesület, a tekintély
az uralkodás egyik formája, a misszió propaganda, a liturgia, szel-
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lemidézés, a keresztyén élet pedig rabszolga morál.” Ha eljön
a Szentlélek, megtörténik pünkösd, akkor ott olyan változás követke-
zik be, amit nem lehet nem észrevenni. Egyetlen verset olvastam fel
csak Az apostolok cselekedeteiből, Jézus Krisztus urunk szavát, aki
azt mondja: „Ellenben erőt kaptok, amikor eljön hozzátok a Szentlé-
lek, és tanúim lesztek…”

A tanítványok feltesznek neki egy nagyon egyszerű kérdést, ártatlan-
nak tűnő kérdést, amely így hangzik: „Amikor együtt voltak, meg-
kérdezték tőle: Uram, nem ebben az időben állítod helyre Izráel or-
szágát?” (ApCsel 1,6) A kérdés nem légből kapott, a korabeli gondol-
kodást fejezi ki. A feltámadásával minden kétséget kizáróan bizonyí-
totta Jézus, hogy Ő a Messiás. És ha Ő a Messiás, akkor
az a megígért Messiás, aki eljön, és elhozza a rendszerváltást, szabad-
dá teszi Izraelt újra, és ezt várják. Mire vár? Ott a türelmetlenség
a szívükben. Hát itt vagy, megtörtént, hát nem most állítod helyre?
Hát akkor kezdjél bele a szent háborúba, és mi veled tartunk. A tanít-
ványok kérdésében nagy várakozás és türelmetlenség van, és a mi
Urunk kiigazítja őket: „Nem a ti dolgotok, hogy olyan időkről és al-
kalmakról tudjatok, amelyeket az Atya a maga hatalmába helyezett.”
(ApCsel 1,7)

Mivel kezdődik mindez? Találkoznak az élő Úrral. Így kezdődik az új
kezdet, ezt mondtuk. Valóban: az élő Úrral találkozunk, nem a holt
betűvel, nem a múlttal. Nemcsak valamivel, amiről bizonyságot tesz-
nek valakik messziről, hanem valami olyannal, ami megtapasztalha-
tó, ami élővé válik az életünkben. A következő lépés azonban az,
hogy vannak az embernek kérdései, amire kap választ, de nem azt
a választ kapja, amit várna. Mert vannak nekünk elvárásaink. Van-
nak nekünk is kérdéseink, ahogy a tanítványoknak voltak, és bizony
a válaszok is nagyon hasonlóak, nem olyanok, amikre mi számítunk.
Azt mondja: „Nem a ti dolgotok, hogy olyan időkről és alkalmakról
tudjatok, amelyeket az Atya a maga hatalmába helyezett.” Rossz úton
jártok! Ez most még nem a királyság felállításának, az Isten országa
teljességének az ideje. Ne kérdezősködjetek, ne legyenek hamis elvá-
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rásaitok. Hanem a feltámadott élő Úr mit tesz? Mozgásba hozza őket,
küldetést ad nekik, amelyben nem lesznek egyedül: „Ellenben erőt
kaptok, amikor eljön hozzátok a Szentlélek, és tanúim lesztek…”
(ApCsel 1,8)

Az Isten országában való uralkodás helyett tanúság, a megérkezés és
kényelem helyett harc és küldetés. Ez a keresztyén élet: mindannyian
nem csak az evangélium áldásait kapjuk, a bűnbocsánatot az új éle-
tet, de részesei vagyunk az evangélium szolgálatának,
a missziónak is. Nem lehet az ember úgy része Krisztus áldásainak,
ajándékainak, hogy ne legyen részese Krisztus küldetésének. Mint
gyülekezet sem élhetünk úgy, hogy elfogadjuk Jézus Krisztus áldása-
it, de nem tesszük meg, nem veszünk részt Jézus Krisztus missziójá-
ban. Mert azt jelenti, tanúnak lenni: amit az Úr Jézus Krisztusból
megismertünk, amit láttunk, amit megtapasztaltunk, arról bizonysá-
got teszünk másoknak. És ebből a tanúságból megszületik, hogy erőt
kaptok. És miféle erőt? Itt az eredeti szövegben a dünamisz van.
A görög szó, amit mi is használunk a dinamikus szóban, ami erőt,
hatalmat is jelent. De ott van, figyeljünk erre is, a dinamika – a ke-
resztyén közösség egy dinamikus közösség.

Hogyan jellemzi a Szentlélek által birtokba vett embert? Az első az,
hogy valami olyan képességeknek lesz a birtokában, ami azelőtt nem
volt jellemző rá. Valami olyat tudnak, amit elképzelni sem tudtak
volna. Péter feláll, és prédikálni kezd. Az a Péter, aki nem sokkal ko-
rábban még letagadta egy szolgálólánynak, hogy egyáltalán ismeri
Jézust. Az a Péter föláll, és több ezer ember előtt tesz bizonyságot,
méghozzá olyan hihetetlen retorikai képességekkel, ami egy halász-
emberben biztos, hogy nem volt meg. Nem volt járatos a beszédben.
Mégis olyan felépített igehirdetés volt az ószövetségi prófétákat idéz-
ve, hogy azt elképzelni nem lehet. A Szentlélek így lobbantotta lángra
az ő szívét. Ez az első: mint tűz, mint szélvihar, valóban a természeti
képek vannak itt is. Feltűnő, hogy e mögött a hatalom mögött azon-
ban semmilyen kényszer nincsen. Azokat az embereket ragadja meg
csak – mondjuk ellentétben a természeti csapásokkal, itt ugye sántít
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a hasonlat –, akik megnyílnak a számára. Nagyon fontosak a hozzá-
juk kapcsolódó jelenségek, a tűz, a szél, amely felkavarja, felolvasztja,
felrázza, mozgásba hozza a tanítványokat. Ezt teszi ma is. A Szentlé-
lek Isten megfordítja és megmozdítja az életünket.

A második kép, amit Jézus használ a Szentlélekre: az élővíz. Ami nem
poshadt állóvíz, hanem élővíz, ami árad, ami megújul, ami a forrás-
ból táplálkozik, és dinamikus következményei vannak. Új irányt ad
az életünknek. Ehhez ad képességeket is. De nem akármire indít
bennünket, hanem arra, hogy Jézus Krisztusról tegyünk bizonysá-
got. Nagyon sokszor hallom azt, hogy kértem erőt a Szentlélektől
erre vagy arra. Vagy remélem ad erőt az Úr, hogy ezt és ezt meg tud-
jam csinálni. Az Úr nem erre vagy arra ad erőt, vagy ilyen vagy olyan
saját akaratunk betöltéséhez ad erőt, hanem „csak” – ha lehet úgy
mondani – arra ad erőt, amire Ő indítani akar bennünket. És nem is
biztos, hogy mindig erőt ad. Lehet, hogy józanságot ad, lehet, hogy
szeretetet ad, lehet, hogy bölcsességet ad a mi szívünkbe, ha arra van
szükségünk. Ez mind a Szentlélek ajándéka. Miért csak az erőt vesz-
szük ki mindebből?

Jézus szavai szerint ez a tanúskodás Jeruzsálem, Júdea, Samária és
a föld végső határáig terjed. Mindez előrevetíti a keresztyén egyház-
nak a nem egy helyben lévő, hanem mozgásban lévő közösségét.
Nincs olyan, hogy van egy szent hely, ahova mindig mennünk kell,
és nem egyetlen helyhez kötődik mindez. Nincs egy adminisztratív
központ, ha úgy tetszik. Folyamatosan újabb és újabb helyeken szü-
letnek gyülekezetek. Ezt látjuk már Az apostolok cselekedeteiben,
ahogy gomba módra szaporodnak a keresztyén gyülekezetek,
a Szentlélek által újabb és újabb gyülekezetek jönnek létre, és azóta is
a világ minden táján a városokban, falvakban, mindenhol gyülekeze-
tek alakulnak. És így terjed az ige, hogy megismerje Jézus Krisztus
nevét az egész Föld. Nem lesz, és nincs egyetlen hely. Megváltó
Urunk úgy látja, hogy tanúságot kell tennünk, hogy egyre inkább,
egyre messzebb kell jutnunk a kiindulóponttól.
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Úgy tudnám summázni mindazt, amiről ma szó volt, és amiről eddig
szó volt, hogy az első kezdetnek, az első születésünknek a vége
az nem Istennél van, ezért szükséges egy újonnan születés. Szükséges
egy második születés, egy felülről születés. De utána viszont ebben
az új életben egyedül úgy maradhatunk meg, ha közösségbe kerü-
lünk azokkal, akiknek velünk együtt elkezdődött az új élete. És így
hívogatunk ebbe a közösségbe minél többeket. Ebben a dinamikus,
Szentlélek által vezetett közösségben lehet igazi ünnepünk, és így ké-
szülhetünk karácsonyra, és így ünnepelhetjük karácsonyt, amely
az Isten szeretetének az ünnepe.

Imádkozzunk!

Urunk, köszönjük neked, hogy Te a Szentlélek által megelevenítesz
bennünket. Te látod, hogy mennyire szükségünk van erre, mert va-
lóban porhoz tapad a mi életünk. Úgy vágyjuk ezt az új kezdetet, és
amikor elkezdődik az életünkben, akkor nem tudjuk folytatni. Ké-
rünk téged, légy velünk ebben is, és adj nekünk igazi ünnepet,
az ünnep lényegét, hogy megtapasztaljuk általad, a Te nevedben.
Ámen.
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„Mert az Emberfia azért jött, hogy
megkeresse és megtartsa az elveszettet.”

2021. november 28-án, december 5-én, 12-én és 19-én
elhangzott igehirdetések.
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„Még nem is éltem én, Te már úgy szerettél”

És Jézus Jerikóba ért, és áthaladt rajta. Élt ott egy Zákeus
nevű gazdag ember, aki fővámszedő volt. Szerette volna látni,
hogy ki az a Jézus, de kis termetű lévén, nem láthatta a sokaságtól.
Ezért előrefutott, és felmászott egy vadfügefára, hogy lássa őt, mert
arra kellett elmennie. Amikor Jézus odaért, felnézett, és így szólt
hozzá: Zákeus, jöjj le hamar, mert ma a te házadban kell megszáll-
nom. Ekkor sietve lejött, és örömmel befogadta. Akik ezt látták,
mindnyájan zúgolódtak, és így szóltak: Bűnös embernél szállt meg.
Zákeus pedig odaállt az Úr elé, és ezt mondta: Uram, íme, vagyo-
nom felét a szegényeknek adom, és ha valakitől valamit törvénytele-
nül vettem el, a négyszeresét adom vissza annak. Jézus így felelt
neki: Ma lett üdvössége ennek a háznak, mivelhogy ő is Ábrahám fia.
Mert az Emberfia azért jött, hogy megkeresse és megtartsa az elve-
szettet. Lk 19,1–10

A mai adventi evangéliumot a mi Urunk Jézus mondja ki: „Mert
az Emberfia azért jött, hogy megkeresse és megtartsa az elveszettet.”
Nem tudom, hogy ki miért jött el ma erre az istentiszteletre, de vala-
miért eljöttünk, ami azt jelenti, hogy felébredtünk, felkeltünk, elin-
dultunk, megmozdultunk és megérkeztünk ide. És ezt jelenti advent:
az eljövetel ünnepe. A mi Urunk Jézus az Ő eljövetelével így akar
bennünket felébreszteni, megmozdítani, elindítani, hogy megérkez-
hessen hozzánk. Miért? Mert keres bennünket. Azért keres, hogy
megtartson, mert nélküle elveszünk. Ma is ezt teszi egészen szemé-
lyesen az Ő szavával ezen a történeten keresztül.

Ebben az adventi időszakban egy olyan történet áll előttünk, amely-
ben egy ember élete gyökeres fordulatot vesz. Egy életfordító találko-
zás bontakozik ki a szemünk előtt, és adventnek a lényege az, hogy



61

a mi Urunk Jézus egy ilyen lehetőséget ad nekünk az életfordulatra,
mert Jézus azért jött, hogy „megkeresse és megtartsa az elveszettet”.
Ma, a sorozat első részében, arra figyelünk, hogy mi a kiindulópont,
mi az alaphelyzet, és közben végig arra kérdezünk rá, hogy mindez
mit mond el a mi Urunkról, Jézusról, és mit mond el rólunk? Meny-
nyire ismerhetünk ebben a kiindulópontban, ebben az alaphelyzet-
ben önmagunkra?

„És Jézus Jerikóba ért, és áthaladt rajta.” Ezzel kezdődik, és – látszó-
lag – ez egy mellékesnek tűnő leíró rész. De már megszoktuk azt,
hogy a Bibliában éppen ezek a mellékesnek tűnő részek is lehetnek
az örök igazság hordozóivá. Rögtön az első szó egy kötőszó, olyan
furcsa is, hogy ezzel kezdődik a mondat, hogy „és”. Ez egy hebraiz-
mus a héberben, az Ószövetségben megszokott, a gondolatritmus-
nak adja meg a lényegét, hogy ilyen kötőszavakkal tagolja a monda-
tot. És látszólag valóban feltagolódik a mondat, de kap egyfajta lük-
tetést is. Szó szerint így hangzik ez a rész az eredeti görögben: És be-
menvén, átment Jézus Jerikón, és íme volt ott egy férfi, akit név sze-
rint Zákeusnak hívtak, és ő fővámszedő volt és gazdag. És, és, és, és.
Megtöri a ritmust, de mégis érezzük, hogy ez adja a lüktetését.

A nevezett város, Jerikó ismerős a bibliaolvasó embernek, hiszen
az Ószövetségben, Isten népének történetében nagyon jelentős sze-
repet kapott. A honfoglalás Jerikóban valósult meg a zsidó nép életé-
ben. Jerikó jelképezi az elveszett állapotot, hiszen a lakói nincsenek
a helyükön. Most nincs lehetőség a honfoglalás tanulmányozására
vagy bővebb kifejtésére, de mégis érdemes felidézni azért egyetlen
momentumot, ami ma is nagyon fontos lehet számunkra ezen az ad-
venti istentiszteleten. Egy olyan történet, a honfoglalás története,
amit a gyerekek is nagyon szeretnek már hittanórán, mert egészen
különleges módon valósul meg Jerikó bevétele. Ugyanis a jerikóiak
bezárkóznak, mikor megtudják, hogy a zsidó nép valamire készül.
Akkor azt a parancsot adja az Úr, hogy hat napon keresztül egyszer
kerüljék meg a várost, azután a hetedik napon hétszer kerüljék meg,
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majd szólaljon meg a kürt, amelyet addig a papok vittek, és akkor
a nép csatakiáltásban törjön ki. És ezután következik az, amire senki
nem számít. Jerikó lakói tudták, hogy a zsidó nép készül valamire,
hiszen már ott köröztek napok óta, és a kémeket is, akiket korábban
küldött Józsué, leleplezték, tehát tudták, hogy itt valami készül. Mit
tettek? Fallal vették körül a várost akkoriban, és kapuk voltak, amin
be lehetett jutni, hát bezárták a kapukat. Elreteszelték, nyilván még
őrizték is. Ezt olvassuk Józsué könyvében: „Jerikó olyan alaposan be
volt zárva Izráel fiai miatt, hogy se ki, se be nem mehetett senki.”
(Józs 6,1) Se ki, se be. És mi történik? Ezt olvassuk: „…amikor meg-
hallotta a nép a kürtzengést, hatalmas harci kiáltásban tört ki, és
a kőfal leomlott.” (Józs 6,20) És zavartalanul tudtak bejutni Izrael fiai
Jerikóba. Ki mondta, hogy csak a kapukon lehet bejutni? Mindenki
azt várta.

Nagyon fontos mondanivaló ez számunkra. Mert nekünk van egy el-
képzelésünk arról, hogy Isten hogyan cselekszik, hogyan juthat el
egy emberhez. Mi már előre tudjuk. Isten azonban sokkal leleménye-
sebb annál, mint ahogy mi elképzeljük. Nem csak a kapun lehet be-
jutni: leomolhatnak a falak is. A mai első adventi evangélium szá-
munkra tehát a „zárt ajtók evangéliuma”, ahogy Kierkegaard,
az evangélikus dán filozófus, teológus, szépíró nevezte. Ő a húsvéti
történetre utal, amikor a tanítványok egy házban vannak húsvét
után, és a félelmükben bezárják az ajtót, ablakot, s azt olvassuk,
„…eljött Jézus, megállt középen, és így szólt hozzájuk: Békesség nek-
tek!” (Jn 20,19) Bár az ajtók zárva voltak. Nincs szüksége nyitott aj-
tókra. És azt mondta Kierkegaard, hogyha Jézus csak az ajtó előtt áll
és zörget, ahogyan a Jelenések könyvében olvassuk, és azt várja, hogy
mi megnyissuk az életünk ajtaját, akkor ő soha nem engedte volna
be. De Jézus be tud menni a zárt ajtókon keresztül is. És ezért van
neki reménysége, mondta ő, és azt gondolom, nagyon sokan va-
gyunk így ezzel. Ismerjük azt a kifejezést, hogy kapuzárási pánik, na-
gyon kifejező ez a kép. Azt gondolom, nem csak az életközepi krízist
lehet így nevezni, hanem nagyon sokszor érezzük magunkat úgy
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az életünkben, hogy bezárulnak a kapuk. És ez tölt el bennünket fé-
lelemmel, hogy nincs tovább, hogy se ki, se be, hogy nem tudunk eb-
ből kitörni, hogy be vagyunk zárva. Akár a munkahelyünkön, akár
a magánéletünkben, a családunkban, a házastársunkkal vagy éppen
a serdülő gyermekeinkkel harcolva érezzük ezt, hogy be vagyunk
zárva, és ránk tör egyfajta kapuzárási pánik. Amikor a lehetetlenség
falába ütközünk, ahogy Reményik Sándor mondta: „S a lehetetlenség
konok falán / Zúzod véresre koponyád.” (Reményik Sándor: Kegye-
lem) Hányszor történik ez velünk! A lehetetlenség konok falán zúz-
zuk véresre koponyánkat. Se ki, se be, nem tudunk mozdulni. Ami-
kor ezt érezzük, akkor jusson eszünkbe Jerikó! Jusson eszünkbe Jeri-
kó, amikor a kapuzárási pánikban vagyunk, hogy nem csak a kapu-
kon lehet bejutni. És az Úr Jézus is feltámadása után a zárt ajtókon
keresztül be tudott menni a tanítványokhoz. Ez is egy advent: „eljött
Jézus, megállt középen, és így szólt hozzájuk: Békesség nektek!” (Jn
20,19)

Jerikó tehát már önmagában evangéliumot hirdet, az Isten üdvözítő,
reménykeltő munkáját. És akkor folytatódik ebben az elveszett vá-
rosban: volt egy elveszett ember. Látszólag sikeres, gazdag, hatalma
van, és mégsem boldog. Figyeljük, mit olvasunk róla: és íme, volt ott
egy férfi, akit név szerint Zákeusnak hívtak, és fővámszedő volt és
gazdag. Nagyon feltűnő az, hogy amit elmond róla az evangélista,
ezek a jelzők, ezek mind csak ebben a földi életben fontosak. S ha
őszintén rákérdezünk, akkor valóban fontosak mindezek? Annyit
tudunk meg Zákeusról, hogy mi a neve, hogy anyagilag hogyan állt
(gazdag volt), hogy mi volt a foglalkozása (fővámszedő volt), sőt utá-
na még annyit megtudunk róla a következő versben, hogy termete
szerint alacsony növésű ember volt. És ennyi. Ami ebben a leírásban
feltűnő, hogy ami Zákeust jellemzi, az kizárólag ebben a földi–világi
keretek között értelmezhető. Azt jelenti, hogy a földi élet végével
megszűnik. Fővámszedő volt. Nem tudom, hogy akkor volt-e nyug-
díjazás, egyszer érdemes utánanézni, de ha élete végéig vámszedő
volt, vagy fővámszedő volt akkor is, a halálával megszűnt ez.
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Az örökkévalóságban nincs szükség vámszedőkre. Aztán milyen
anyagi helyzetben volt? Gazdag ember volt. Megint csak a földi életre
érvényes mindez.

Pál apostol figyelmeztet bennünket, hogy semmit nem hoztunk ebbe
a világba, és semmit nem viszünk ki belőle. Rockefellerről jegyezték
föl, aki az első dollármilliomos volt, és köztudott róla, hogy fiatal ko-
rában már egy nagyon csúnya betegség támadta meg, nem is tudtak
az orvosok mit kezdeni ezzel. Rettegett mindenkitől, mindentől, ki-
hullott a haja, kihullott a szemöldöke, minden szőr megszűnt rajta,
és már éppen a halálhírét keltették, amikor élő hitre jutott. Baptista
volt. Gyerekkorában, még fiatal korában így nevelkedett, aztán el-
hagyta a hitet, és akkor hitre jutott, az egész élete megváltozott. Tud-
juk, hogy a Rockefeller Alapítvány létrejött, a gyógyszerkutatást tá-
mogatta, és megváltozott az élete. 97 évesen halt meg, az élete végén
azt kérte, hogy amikor temetik, a kezét tegyék ki a koporsóból, hogy
mutassa mindenkinek, hogy semmit nem visz magával, üres kézzel
megy el. Mi az igazán fontos az életben? Az, hogy gazdag, csak itt
a Földön értelmezhető.

Végül az, hogy termete szerint alacsony növésű ember, megint csak
a világi keretek között érhet valamit, talán tekintélyparancsolóbb egy
magas ember. Talán gúnyolták is emiatt Zákeust, azt fogjuk látni,
hogy bizony volt ebből neki hátránya. De a halottnak már nincsen
magassága, csak hossza. Érezzük, hogy ebből a szempontból lényeg-
telen.

Tehát mindaz, amit megtudunk Zákeusról, az, ami jellemzi őt,
az örökkévalóság szempontjából indifferens, lényegtelen. Érdemes
ezen a ponton végiggondolni azt, hogy vajon minket hogyan lehet
jellemezni. Ha minket jellemeznek, mit mondanának el rólunk? Mi
az, ami minket jellemez? A külsőnk? Hogy nézünk ki? Milyen maga-
sak vagyunk? Van-e hajunk vagy nincs? Vagy valami más? Az anyagi
helyzetünk? Vagy, hogy professzor úr, meg nem tudom, milyen cí-
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meink vannak? Ez az, ami igazán fontos, vagy van ennél fontosabb és
mélyebb?

Történt egyszer, hogy egy fiatalember leérettségizett kiváló eredmény-
nyel. Egy kiváló egyetemre vették föl, orvosnak készült, és nagyon
büszke volt erre. Volt neki egy hívő, bölcs nagybátyja, és mondta
neki, hogy hát gratulálhatsz, az életem sínen van. Fölvettek az orvosi
egyetemre, most már minden rendben lesz. No, és mik a terveid
a jövővel? Mondta, hogy szeretném elvégezni az egyetemet, jó ered-
ménnyel, hogy aztán jó állásom lehessen. Aztán? Aztán egy kórház-
ban elhelyezkedem rezidensként, aztán szakorvos leszek, egyre na-
gyobb nevet szerzek magamnak. Aztán? Aztán megnősülök egy ren-
des lánnyal, lesznek gyermekeink. Aztán? Aztán főorvos leszek, na-
gyon sok emberen segítek, aztán hát felnőnek a gyermekeink, lesz-
nek unokáink. – És már megelőzve a kicsit idegesítő nagybácsi kér-
dést, azt mondta, aztán pedig meghalok, és gyönyörű temetésem lesz
ezek után. Mire a nagybácsi: Aztán? Itt már elhalkult a fiatalember,
hogy mi van a halál után, azt senki nem tudja. Hát ebben tévedsz. És
hogyha ebben tévedsz, akkor az egész előző nem ér semmit. Mert
van terved, ez nagyon szép. Felvettek egy jó egyetemre, el akarod vé-
gezni, ez mind nagyon szép. De a végcél nem világos. És ha a végcél
nem világos, akkor semmit nem ér az, ami előtte van.

Mert van egy pont, ahonnan nincs tovább. Nem tudjuk, hogy mikor
következik be, de elkövetkezik. És ez a nincs-tovább érzés, a végesség
érzése, a visszafordíthatatlan megtapasztalása az, ami megrendít
bennünket akkor, ha szembesülünk a földi élet végével – akár egy
szerettünk halálakor. Mert már csak a múlt van. Nincsenek tervek,
nincsen jövő. És mi csak erre a földi életre tudunk tervezni. És a ter-
veinket meghatározza, hogy nem látunk tovább. Amikor az érettségi
találkozón az ember elmegy és találkozik a régi osztálytársaival, ak-
kor mi az, ami igazán fontos? Mi a sikernek a fokmérője? Hogy mi-
lyen állásod van, mekkora hatalmad, mekkora fizetésed; a vállalko-
zásodnak mekkora a haszna, mekkora a házad, a lakásod, az autód?
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Zákeus élete rendben volt ebből a szempontból. Ha érettségi találko-
zója lett volna, akkor nem kellett volna szégyenkeznie. És mégis elve-
szett ember volt.

Eszünkbe juthat erről egy ige és egy vers. Az ige, a mi Urunk Jézus
Krisztus megrendítő, szíven ütő szava, mikor azt mondta, „mit hasz-
nál az embernek, ha az egész világot megnyeri, lelkében pedig kárt
vall?” (Mt 16,26) A vers pedig Kosztolányi jól ismert verse, a Boldog,
szomorú dal. Arról szól a vers első része, hogy a költő megvallja azt,
hogy neki mindene megvan. Van mit ennie, tehetős ember, van fele-
sége, van gyermeke, sőt, nagy költőnek tartják, az utcán felismerik,
előre köszönnek neki. Tulajdonképpen nem panaszkodhat, és nem is
panaszkodik. De a vers utolsó részében azt mondja, hogy néha azért
rátörnek gyötrő gondolatok éjszaka. Rátörnek gondolatok, és így fe-
jeződik be a vers:

De néha megállok az éjen,
gyötrődve, halálba hanyatlón,
úgy ásom a kincset a mélyen,
a kincset, a régit, a padlón,
mint lázbeteg, aki föleszmél,
álmát hüvelyezve, zavartan,
kezem kotorászva keresgél,
hogy jaj, valaha mit akartam.
Mert nincs meg a kincs, mire vágytam,
a kincs, amiért porig égtem.
Itthon vagyok itt e világban,
s már nem vagyok otthon az égben.

Megsejt valamit a költő abból a titokból, ami azóta is jellemzi az em-
bert. Hiszen lehet, hogy mindene megvan az embernek, sőt ma már
mindent megtehet az ember. Olyat is, amiről Kosztolányi még csak
álmodni sem mert. A biológiai nemünket megváltoztathatjuk. Ezt is
elértük. Szabadok vagyunk, és az volt még a 60-as években a törek-



67

vés, hogy majd a szabadság elhozza az ember boldogságát – és nem
hozta el. Már mindent szabad, és valahogy miért érzem mégis, hogy
nem lett az ember boldogabb, nem lett felszabadultabb, nem lett
örömtelibb. Nem érzem azt, hogy több közünk lenne egymáshoz,
hogy nagyobb lenne a szeretet, és kevesebb a konfliktus emiatt.

Berendezkedtünk erre a földi életre, és ez határozza meg a gondolko-
dásunkat, céljainkat. Melyikünkre ne törtek volna rá már ezek az ér-
zések? A földi hiányok miatt szenvedünk, és közben kihagyjuk
az életünkből az élet szerzőjét, és Őt akarjuk pótolni minden módon
az életünkben. Zákeusnak ez nem sikerült, és ezt felismerte.

Ez a gazdag, sikeres hatalommal bíró ember ott Jerikóban nem volt
boldog, és nem volt elégedett. Volt egy hiánya, valamit keresett, nem
volt békessége. És még egy pont van, ez a legfontosabb, ebben a rövid
bevezető szakaszban. Volt már szó Jerikóról, a helyről, a kiinduló-
pontban volt szó Zákeusról, de nem volt még szó a főszereplőről, aki
bemegy és átmegy a városon. Jézus Krisztus az, aki mozgásban van.
Ő az, aki eljön. Ez advent. Ő az aktív. Ő az, aki megérkezik, bemegy
a városba és átmegy rajta, és mind a kettő nagyon fontos. Bemegy
a városba. Ő az, aki elérkezik Zákeushoz.

Luther így prédikált egy adventi igéről: „Ő jön. Bizony nem te mégy
hozzá s hozod el őt, hiszen elérhetetlenül magasan és messze van tő-
led. Minden értékeddel és semmiféle fáradságos vesződséggel sem
érhetsz fel hozzá, nehogy dicsekedhess, mintha szolgálatoddal és ér-
demeddel te hajlítanád őt magadhoz. Nem, édes atyámfia, érdem és
méltóság itt semmivé válik, s nem marad más, csak merő érdemetlen
méltatlanság az egyik oldalon – nálad, s csupa irgalmas kegyelem
a másik oldalon – nála. Koldus és király találkozója ez.” (D. Karl Wit-
te: Jer, örvendjünk, keresztyének)

Mi nem tudjuk megelőzni Jézust. Ő érkezik hozzánk, ő keres ben-
nünket most is, ma is, az elveszettet. És Jézus átment a városon, ez is
fontos. Megérkezett, de csak átutazó volt, mert folytatta útját, mert ő
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nem azért jött, hogy a városba bemenjen. Ő úgy keresi meg és tartja
meg az elveszettet, hogy az életét adja értünk. Folytatta útját a céljá-
hoz, a kereszthez, ahol értünk hal meg, hogy elvegye az ítéletünket.
Hogy amikor azt kérdezi a bölcs nagybácsi tőlünk, hogy „És aztán?”,
akkor tudjuk boldogan felelni: Igen, mi tudjuk, hogy van élet, amin
nem úr a halál. Nem csak a biológiai élet az, ami létezik. Tudjuk,
hogy a görögben két élet szó is van. A biosz csak az egyik, ez a fajta
biológiai élet, de ott a dzóé, az az élet, amin nem úr a halál, ami nem
ér véget a mi földi életünkkel. És Jézus ma is úton van, értünk jön.
Miért? „Mert az Emberfia azért jött, hogy megkeresse és megtartsa
az elveszettet.”

Imádkozzunk!

Úr Jézus, köszönjük azt, hogy Te elérkezel hozzánk is. Köszönjük,
hogy lehet életfordító találkozás, mert Te eljöttél, és így lehet közös-
ségünk Istennel is. Kérünk téged, jöjj a mi életünkbe, add meg ne-
künk ezt a találkozást, és add, hogy tudjunk válaszolni a Te hívásod-
ra, és elinduljunk boldog örömmel utánad. Ámen.
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„Megengedted, hogy lássam az arcodat”

És Jézus Jerikóba ért, és áthaladt rajta. Élt ott egy Zákeus nevű gaz-
dag ember, aki fővámszedő volt. Szerette volna látni, hogy ki
az a Jézus, de kis termetű lévén, nem láthatta a sokaságtól.
Ezért előrefutott, és felmászott egy vadfügefára, hogy lássa
őt, mert arra kellett elmennie. Amikor Jézus odaért, felnézett,
és így szólt hozzá: Zákeus, jöjj le hamar, mert ma a te házad-
ban kell megszállnom. Ekkor sietve lejött, és örömmel befo-
gadta. Akik ezt látták, mindnyájan zúgolódtak, és így szóltak: Bű-
nös embernél szállt meg. Zákeus pedig odaállt az Úr elé, és ezt
mondta: Uram, íme, vagyonom felét a szegényeknek adom, és ha va-
lakitől valamit törvénytelenül vettem el, a négyszeresét adom vissza
annak. Jézus így felelt neki: Ma lett üdvössége ennek a háznak, mi-
velhogy ő is Ábrahám fia. Mert az Emberfia azért jött, hogy megke-
resse és megtartsa az elveszettet. Lk 19,1–10

„Mert az Emberfia azért jött, hogy megkeresse és megtartsa az elve-
szettet.” Az idei évben az adventi sorozatunk vezérigéjét Jézus Krisz-
tus Urunk mondja ki, és ez advent evangéliuma. Jézus eljött erre a
világra, az Isten emberré lett, azért, hogy megkeressen és megtartson
bennünket.

Választottunk egy éneket is erre az alkalomra, ahogy régen is tettük
mindig, minden egyes sorozatnak volt egy saját éneke. De most nem
egy énekeskönyvi éneket választottunk, mármint a rendes, „hagyo-
mányos” evangélikus énekeskönyvi éneket – hiszen más evangélikus
énekeskönyvben benne van –, hanem egy olyan éneket, ami úgyne-
vezett gitáros ének, amit mi a Magvetés bibliakörön nagyon szere-
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tünk énekelni, és nagyon sokan szeretik, talán nem csak az ifjabb
korosztályból. Így hangzik ennek az éneknek a szövege:

Még nem is éltem én, Te már úgy szerettél,
Hogy esendő emberként eljöttél!
Nem vártad meg azt, hogy Hozzád kiáltsak,
De megengedted, hogy halljam a hangodat!

Zákeus történetének és az adventi evangéliumnak a szíve közepe lük-
tet ebben a négy sorban. Mert nem mi vagyunk azok, akik keressük
Jézust. Nem mi vagyunk azok, akik keressük Istent vagy jövünk hoz-
zá. Ha mi elindultunk, akkor jó, ha tudatosítjuk azt, hogy Ő már jó-
val korábban elindult felénk, és eljött hozzánk. Az Úristen első kér-
dése a Biblia első lapjain így hangzik: „Hol vagy?” (1Móz 3,9) Ember,
hol vagy? Azóta is ez a kérdés hangzik minden alkalommal, amikor
megszólal Isten igéje, Isten hívása és keresése, mert valóban a Biblia
az elejétől a végéig Isten kereséséről szól. De nem az embernek
az istenkereséséről, hanem az Istennek az emberkereséséről.

Az ember most már eljutott oda, hogy bármit megtehet. Mindent
tönkre is tett ezzel, felrúgta a biológiai, a fizikai és az erkölcsi törvé-
nyeket, és azt gondolja, hogy ezt megteheti következmények nélkül.
„Minden mehet”, ma ez a jelszó, „anything goes”. Az ember nem sza-
bad lett, amikor elszakadt Istentől, hanem elveszett. De az evangéli-
um éppen az, hogy Isten szeret minket, és a szeretet az szenvedélyes
és kreatív, és nem hagyott bennünket ebben az állapotban, hanem
eljött, emberré lett, hogy megkeressen és megtartson.

Isten elénk adta az egyetlen szabadító utat. És ez nem egy filozófiai
rendszer, nem egy tanítás, még csak nem is egy vallás, hanem egy
személy: Jézus Krisztus és a vele való szeretetkapcsolat. Ezért lett
az Isten emberré Jézusban, mert minket akar megmenteni. Minket
személyesen keres, mert szeret. Ezt az evangéliumot halljuk meg Zá-
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keus történetében is, és most már a második résznél tartunk, mond-
hatnám, hogy „az előző rész tartalmából”. Idézhetjük azt, hogy meg-
ismertük Zákeust, aki Jerikóban élt, fővámszedő volt és gazdag em-
ber, dúsgazdag ember, ráadásul alacsony termetű. Mai alkalommal
a látásról lesz szó. Három értelemben is lesz szó ma a látásról.

Az első értelme, úgy folytatódik a történet: Zákeus „szerette volna
látni, hogy ki az a Jézus…” Nem tudjuk, hogy miért akarta látni, nem
tudjuk, hogy mit tudott Jézusról, de az egészen bizonyos, hogy látni
akarta őt. Kíváncsi volt rá. Nyilván hallott erről a zsidó vándortaní-
tóról, akinek környezetében emberi életek változnak meg, lehetetlen
helyzetekből, reménytelen helyzetekből új irányt vesznek emberi éle-
tek, mind a mai napig, tehetjük hozzá, és egyszerűen kíváncsi volt.
Nem tudjuk, hogy milyen elvárásokkal volt ott, bizonyára – a későb-
biekből is látjuk, és a múlt alkalommal is szó volt róla, hogy – érezte
azt a hiányt, amit minden ember érez az életében: hogy nem lehet az,
hogy csak ennyi az emberi élet. Érzi, hogy van valami mélyebb jelen-
tése az életének, valami mélyebb értelme, és mi ezt keressük. Már
egészen fiatal korban elkezdjük keresni, hogy miért élünk, mi értel-
me van mindennek, és hová tartunk, mi lesz velünk? Zákeusban is
megfordulhattak ezek a gondolatok, és látni akarta Jézust.

Tudom, hogy mi szeretnénk emögött valamilyen magasztosabb okot
keresni, de nem találunk. Egész egyszerűen kíváncsi volt. A legtöbb
emberben a kíváncsiság az, ami odahajtja Istenhez. És fontos már
most az elején tisztáznunk azt, hogy a mi Urunk nem utasítja el az
efféle kíváncsiságot, mint ami méltatlan lenne Őhozzá. A legtöbb
ember, valljuk be őszintén, talán mi magunk is – én biztosan –, elő-
ször valami egészen lényegtelen okból jövünk istentiszteletre. Egy-
szerűen kíváncsiak vagyunk. Valaki mondott valamit, hogy ide érde-
mes eljönni, hogy itt nagyon jó a közösség, vagy nagyon jók az éne-
kek, vagy – félve merem mondani – talán jó az igehirdető azért, mert
Isten igéjét hirdeti. Itt valamit az igazságról lehet hallani. Az ember
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eljön először csak így, kíváncsiságból. Zákeus látni akar, vagyis nem
elégszik meg azzal, amit hallott Jézusról, tapasztalatot akar szerezni,
személyesen akar találkozni Jézussal. És ez egy nagyon dicséretes
hozzáállás. Nem elég neki hallani, hanem szeretne látni, el akar jön-
ni, személyes tapasztalatot akar szerezni.

Eszünkbe juthat a János szerinti evangélium 12. részéből, amikor
a görög emberek fölmennek Jeruzsálembe az Istent imádni, és ezek
a görögök odamennek Fülöphöz, Jézus egyik tanítványához, és azt
mondják neki, ezzel a kéréssel: „Uram, Jézust szeretnénk látni.” (Jn
12,21) És azt gondolom, hogy ez egy nagyon fontos mondat: „Hallot-
tunk róla, szeretnénk látni őt. Szeretnénk személyesen megismerni
őt.” És kihez mennek oda? Jézus egyik tanítványához. És az emberek
ma is így vannak ezzel. Látni szeretnék Jézust, és hogyan tehetik ezt
meg? Ha találkoznak hívő emberekkel, akik Jézus követői. Van egy
mondás, hogy a nem hívő ember Bibliája a hívő ember. Hiszen nem
olvassa Isten igéjét, de lát bennünket, olvas bennünket, a mi életün-
ket. És hogyha ránk néz, és a mi életünkre néz, akkor vajon mit lát
a nem hívő ember? Ha ránk néznek az emberek, az életünkre, akkor
meglátják-e Jézust benne.

Zákeus látni akar. Hogy ki az a Jézus, személyes tapasztalatot akar
szerezni róla, és biztos vagyok benne, hogy nagyon sokan vannak ez-
zel a vággyal közöttünk is. Olyan jó lenne megismerni Jézust, olyan
jó lenne, ha igaz lenne mindaz, amit a Biblia állít, vagy amit a hívők
mondanak róla. Zákeus nem elégedett meg azzal, hogy hallott róla,
ő látni akart, és vette a fáradtságot, hogy ezt megtegye. Nem is gon-
doljuk, hogy milyen fontos ez. Nagyon sokszor úgy vagyunk mind-
ezzel, hogy ugyan van bennünk egy vágy, de ez a személyes tapaszta-
latra már nem terjed ki. Mert mi tudjuk előre, hogy mi fog történni.
A Lehel téri piacon voltam tanúja annak az egyik zöldségesnél, egy
fiatalember volt a zöldséges, és egy idősebb úr vásárolt, mondta,
hogy mit kér, majd ránézett a körtére, és azt mondja, hogy hát a kör-
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téből kérjek, ne kérjek, úgy vacillált, de nem, mert kemény és sava-
nyú, mondta. Erre mondta neki a kofa, hogy nem, ez puha és édes.
Nem, ez kemény és savanyú. Tudja mit, kóstolja meg, a vendégem!
Megmossuk és kész. Nem, nem, én tudom, hogy ez kemény és sava-
nyú – mondta. Valahogy így vagyunk ezzel, a legtöbbször mi előre
tudjuk, hogy mi fog történni, és nem hagyjuk magunkat meggyőzni.
És mondják, hogy de hát ki lehet próbálni. Hát gyere el, nézd meg!
Nem, mi tudjuk, hogy ott miről van szó, milyenek a hívő emberek,
milyenek a papok, satöbbi. Nagyon fontos ez: Zákeus látni akar, látni
akarja Jézust, és azt gondolnánk, hogy úgy folytatódik a történet,
hogy látni akarja, és aki látni akar, az látni is fog. És akkor jön a hideg
zuhany: de nem láthatta. „Kis termetű lévén, nem láthatta a sokaság-
tól.”

Látni akarta, de nem láthatta. A látás akadályairól szól itt Lukács, és
kétféle akadályt említ meg, ami akadályozza a mi látásunkat. Egy bel-
ső akadályt, hogy Zákeus alacsony volt, ami az emberből fakad. És
egy külső akadályt, a sokaságot, a tömeget, amely eltakarta előle azt,
amit látni akart. Mindkettő nagyon fontos, és szimbolikus értelem-
ben az örök akadályokat jelenti az ember életében. Mert mi az, ami
akadályozza a látásunkat, hogy meglássuk Jézust? Először is mi ma-
gunk vagyunk az akadály, a belső akadályok, az emberben meglévő,
bennünk lévő gátak és a bűnnek az állapota. A saját kicsiségünk
a belső gát lehet, ami akadályozza a látásunkat. És amikor azt mon-
dom, hogy bűnös állapotunk, akkor tudom, hogy sokan összehúzzák
magukat, mert nagyon sok félreértés van ezzel kapcsolatban. Amikor
mi bűnre gondolunk, akkor konkrét, megvalósult bűnökre gondo-
lunk. Gondolunk Isten törvényével, vagy a világi törvényekkel ellen-
kező dolgokról, lopásról, vagy akár gyilkosságról, sikkasztásról, er-
kölcsi bűnökről, házasságtörésről és a többiről. De mindezek már
a bűnnek a megvalósulásai, hogy úgy mondjam, tünetei. De nem ez
a lényege. A bűn az egy állapot, hogy elszakadtunk Istentől, és éppen
ebben az állapotunkban nem tudunk mást tenni, mint amiket te-
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szünk. A Biblia ebben az értelemben nagyon humanista könyv, szin-
te fölmenti az embert bizonyos értelemben, nem a felelősségét veszi
el, de mégis. Az ember ebben az állapotában nem tud mást tenni. És
ez az, ami gátjává válik annak, hogy meglássuk azt, hogy kicsoda az
a Jézus, akit Zákeus látni akar. Nagyon sokszor ez a mi belső kicsi-
nyességünk lehet a gát: az anyagiasságunk, az önzésünk, a negatív ér-
zéseink. És nem is gondoljuk, hogy mekkora akadályt jelentenek
mindezek, hogy megláthassuk Jézust. Ha látni akarunk, akkor nyil-
vánvalóan nem lehet úgy, hogy valami előtte van. Ha a látásunkat
akadályozza valami, akkor nem fogunk látni.

Jézus mondta egyszer egy nagyon fontos hangsúlyos mondatban,
hogy „Boldogok a tiszta szívűek, mert ők meglátják Istent.” (Mt 5,8)
Tehát kik láthatják az Istent? A tiszta szívűek. De kik a tiszta szívűek?
Megint félreértjük ezt a tisztaságot. Itt ebben az értelemben, a Bibliá-
ban mit jelent az, hogy tiszta? Olyan boldog voltam, amikor Cser-
mely Péter, gyülekezetünk felügyelője, a blogján írt erről, és olyan jó,
amikor egy professzor, egy biokémikus ír arról, hogy a tisztaság vegyi
értelemben értendő, vegytisztaságot jelent. (https://csermelyblog.
hu/tisztasag) Abban az értelemben, hogy mondjuk valami tiszta pa-
mut, nem az, hogy tiszta vagy piszkos, hanem hogy semmi más
anyag nincs benne, csak pamut. Ez tiszta pamut. Vagy tiszta apja ez
a gyerek, akkor nyilván nem arról van szó, hogy fürdött-e az apja,
vagy nem, hanem arról, hogy senki másra nem hasonlít, vagy legin-
kább az apjára hasonlít. A tiszta szív azt jelenti, hogy semmilyen más
szempont nem játszik benne szerepet, csak az Isten szempontjai. Ak-
kor látja meg az ember az Istent, ha tiszta a szíve. Nem erkölcsi érte-
lemben! Hogy lennénk mi tiszták erkölcsi értelemben? Nem tökéle-
tességet jelent, hanem ilyenfajta vegytisztaságot. Ez tehát, ami na-
gyon fontos, a belső akadály.

De vannak külső akadályok is: a sokaság, a tömeg. Minden, ami elta-
karja előlünk Jézust. Nagyon sok minden lehet a számunkra ilyen so-
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kasággá, ilyen tömeggé, ilyen külső akadállyá. A saját kultúránk is,
amiben élünk, vagy akár a munkahelyen a munkatársaink, vagy ép-
pen a családunk. Eltakarják előlünk Istent, akadályozzák, hogy meg-
lássuk. Olyan sok törekvés van, ami ezt akadályozza. Példának okáért
az összes sportverseny a gyerekeknek vasárnap van. Vasárnap dél-
előtt, és egyszer a feleségem megkérdezte, hogy miért vasárnap tart-
ják ezeket? A válasz: mert akkor mindenki ráér. És ilyenkor azt mon-
dani, hogy de mi nem érünk rá, mert van fontosabb… Számunkra
van fontos, de nem merjük ezt tenni. A munkahelyünkön ugyanígy.
Nem merjük megvallani, bigottnak fognak tartani. Hát hadd tartsa-
nak! Ha egy-egy olyan epés megjegyzést is eleresztenek, annál jobb,
tudunk beszélgetni róla, hogy mit jelent ez nekem. Mert ez az igazán
fontos, nem tantételekről fogunk mi vitázni, hanem, hogy mit jelent
nekem mindez. Miért vagyok én egy közösségnek a tagja.

Gyakran megszólítottak még régen, kettesével járkáltak a Jehova ta-
núi. Ezek az idős nénik odajöttek, és mindig azzal kezdték, hogy ol-
vasom-e a Szentírást. Mondtam, olvasom. Hú, remek, mondták. Mi-
lyen gyakran? Mondtam, naponta. Hát az aztán igazán remek.
Mondták, melyik fordításban olvasom? Mondtam, az eredeti nyelve-
ken. Itt zavarba jöttek, mert azt nem mondhatták, hogy az rossz.
(Ilyenkor következne, hogy: nem, hát az Új Világ Fordítás az, ami
megfelelő.) Kicsit zavarba jöttek. Tehát akkor én vallom Jehova ki-
rályságát, kérdezték. Mondtam, hogy nem vallom Jehova királyságát,
az Úr Jézus Krisztusban hiszek. Zavarba jöttek. Akkor elkezdtünk vi-
tatkozni, tehát Jézus így, Jézus úgy, idéztek igéket, akkor visszaidéz-
tem, és rájöttek arra, hogy emberükre akadtak, és nagyon szimpati-
kus volt a vége, azt mondták, hogy ők nem elég képzettek ahhoz,
hogy velem vitázzanak, de a tanítójuk biztosan meg tudna győzni en-
gem. És akkor mondtam nekik, hogy hagyjuk ezeket a tantételeket,
meg igéket, mit jelent nekik mindez, hogy ők Jehova tanúi? Hogy ke-
rültek oda?  Nyilvánvalóan nem egyfajta intellektuális meggyőzés
volt mindez, és akkor tudtunk erről beszélni, mert ez a lényeg. És ott
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lepleződött le nagyon sok minden, hogy mit jelent mindez a szá-
munkra, és mennyi külső akadály van, ami akadályozza a mi látásun-
kat.

De a legfontosabb a végén van, ez a harmadik látás, az utolsó pont.
Jézus odaért, felnézett és látta. Mert Zákeus megoldotta ezt a kérdést,
fölmászott egy fára, egy fügefára. Nagyon szeretik a gyerekek ezt, hi-
szen itt azért egy meglett emberről van szó, minimum 50 éves volt,
akkoriban az már idősnek számított. Azért az, hogy ő fára másszon,
az igen érdekes lehetett. De fölmászott a fára, kockáztatva ezzel na-
gyon sokat. Látni akart, de látszani nem akart. És Jézus megállt, fel-
nézett, és meglátta őt. És azt gondolom, hogy ez a mai evangélium:
hogy Jézus látta őt. Jézus lát bennünket. És megint csak hadd mond-
jam, a bibliai nyelvekben, a héberben és az ógörögben a látás az nem
teljesen azt jelenti, amit mi fizikai látáson értünk, hanem sokkal in-
kább tudni, ismerni értelmű. Amikor a Szentírás első lapjain az első
teremtéstörténetben azt mondja minden egyes teremtési nap után
az Úr, hogy „és látta Isten, hogy ez jó”. Nyilvánvalóan nem fizikai sze-
meivel látta, hanem tudta, hogy amit teremtett, az jó, ismerte mind-
ezt. Vagy később az evangéliumokban, amikor vakokat gyógyít meg
Jézus, visszaadja a fizikai látást, de túlmutat mindez szimbolikusan
arra, hogy meggyógyulván ezek az emberek meglátták Isten kegyel-
mét, felismerték őt.

De a legfontosabb számunkra az, ahogy Jézus az embert látja. A Máté
szerinti evangéliumban, amikor egy másik vámszedőt, Mátét, elhívja
Jézus, ő maga írja le a saját elhívását egyes szám harmadik személy-
ben, így hangzik: „Amikor Jézus továbbment onnan, meglátott egy
embert a vámszedő helyen ülni, akit Máténak hívtak, és így szólt
hozzá: Kövess engem! Az felkelt, és követte őt.” (Mt 9,9) Egy olyan
emberről van szó, egy olyan vámszedőről, akit nem szeretnek az em-
berek. Zákeus is ilyen volt, dúsgazdag ember volt, mert sikkasztott.
Akkor szinte közmondásos volt, hogy a „vámszedők és a parázna
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nők” – együtt emlegették. Prostituáltak, vámszedők, a két fő bűnös.
Ők azok, akik ráadásul kollaboráltak az idegen hatalommal, a meg-
szálló hatalommal, még hazaárulók is voltak, sikkasztottak és dús-
gazdagok voltak. És a gazdagsággal vagyunk úgy, ezen el lehet egy-
szer gondolkodni, hogy a gazdagokat utáljuk nagyon. De mégis min-
denki gazdag akar lenni. Vágyunk a gazdagságra, de a gazdagokat
nem szeretjük. Érdekes feszültség ez bennünk. Így voltak ezzel az
emberek akkor is. Minden szempontból irritálta őket. Nem volt jó
ember Zákeus sem, és valószínűleg Máté sem. Nem is köszöntötték
őket. Elfordították a fejüket, átmentek a másik oldalra, megvetették.
És akkor Jézus meglátta ezt az embert, akire senki nem nézett rá, és
odament hozzá, hogy kövess engem, szükségem van rád, nekem rád
van szükségem.  Talán el se hitte Máté, hogy kihez szól.  Zákeus
ugyanezt élhette át. Felnézett és látta őt, ismerte, tudta, hogy ki ez az
ember. Azért szólítja meg név szerint, mert tudja. És az embernek ősi
vágya az, hogy lássa valaki, hogy ismerje, és mégis szeresse. Hát ezért
teszünk mindent. Hadd hozzak ma is egy verset. Ady híres verse,
a Szeretném, hogyha szeretnének, nem erről szól?

Ezért minden: önkínzás, ének:
Szeretném, hogyha szeretnének
S lennék valakié,
Lennék valakié.

Elmondja, hogy ő
Észak-fok, titok, idegenség,
Lidérces, messze fény,
Lidérces, messze fény.

De jaj, nem tudok így maradni,
Szeretném magam megmutatni,
Hogy látva lássanak,
Hogy látva lássanak.
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Mert ezért teszünk meg mindent, ezért teszünk meg nagyon sok
mindent, hogy látva lásson valaki, és szeressen, elfogadjon. Ismerjen,
és mégis szeressen minket. És Jézus így lát bennünket. Így jön felénk
ma is. Lát minket, és ezért láthatjuk mi is őt. Sokszor vagyunk úgy,
mint Zákeus, hogy szeretnénk látni, de nem akarunk látszani.

De ő lát minket, keres minket, és ismer minket. Így akar eljönni hoz-
zánk is. Nem akarja, hogy elvesszünk. Olyan jó kimondani újra azt,
ami az ő eljövetelének a célja: „Mert az Emberfia azért jött, hogy
megkeresse és megtartsa az elveszettet.”

Imádkozzunk!

Úr Jézus, köszönjük, hogy Te eljöttél és látsz bennünket. Köszönjük
a Te szeretetedet. Köszönjük, hogy ez a szeretet formálhat bennün-
ket. Add, hogy tudjunk mi is válaszolni erre. Ámen.
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„Zengjen hát a hálám”

És Jézus Jerikóba ért, és áthaladt rajta. Élt ott egy Zákeus nevű gaz-
dag ember, aki fővámszedő volt. Szerette volna látni, hogy ki az
a Jézus, de kis termetű lévén, nem láthatta a sokaságtól. Ezért előre-
futott, és felmászott egy vadfügefára, hogy lássa őt, mert arra kellett
elmennie. Amikor Jézus odaért, felnézett, és így szólt hozzá:

Zákeus,

jöjj le hamar,

mert ma a te házadban kell megszállnom.

Ekkor sietve lejött, és örömmel befogadta. Akik ezt látták, mindnyá-
jan zúgolódtak, és így szóltak: Bűnös embernél szállt meg. Zákeus
pedig odaállt az Úr elé, és ezt mondta: Uram, íme, vagyonom felét
a szegényeknek adom, és ha valakitől valamit törvénytelenül vettem
el, a négyszeresét adom vissza annak. Jézus így felelt neki: Ma lett
üdvössége ennek a háznak, mivelhogy ő is Ábrahám fia. Mert az Em-
berfia azért jött, hogy megkeresse és megtartsa az elveszettet.
Lk 19,1–10

„Mert az Emberfia azért jött, hogy megkeresse és megtartsa az elve-
szettet.” Az adventi időszakban az eljövendő Úr érkezésére készü-
lünk, arra az élet- és történelemformáló eseményre, hogy Isten em-
berré lett, eljött ebbe a világba, és szeretne eljönni, megérkezni a mi
életünkbe is. Mert ő „azért jött, hogy megkeresse és megtartsa az el-
veszettet.” Keres bennünket, meg akar tartani, mert elveszettek va-
gyunk. Sokszor nem ismerjük fel ezt az állapotunkat, és azon gon-
dolkodunk magunkban, hogy mi nem tettünk semmi rosszat. Nem
vagyunk mi olyan rossz emberek. Hadd mondjam így, nagyon sok-
szor van az, hogy nincsen tünet, de mégis van betegség. Hogy ne or-
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vosos példát mondjak, mondjuk azt, hogy az autónkat is elvisszük
műszaki vizsgára, vagy évente valamiféle vizsgálatra, szűrésre. Mi-
ért? Mert nem tudjuk, hogy lenne valami probléma vele, de vannak
olyan rejtett hibák, amik nem jönnek elő, nem látványosak. Talán mi
magunk is így vagyunk ezzel. Az elveszett állapotunkat nem vesszük
észre, mert nem látványos mindez. De a mi Urunk keres bennünket,
és szeretné megmutatni nekünk, hogy felfedezzük, hogy mi a mi iga-
zi, alapvető problémánk az életünkben.

És készít találkozásokat. Ahogy elkészítette Zákeus számára is mind-
ezt. Ebben az adventi időszakban ennek a fővámszedőnek a történe-
tén keresztül vizsgáljuk meg, hogy mit jelent, hogy Jézus keres ben-
nünket és el akar jönni az életünkben, és mit jelent a vele való talál-
kozás, milyen életfordulatot tud hozni mindnyájunk életében. Záke-
us nem is gondolta, amikor látni akarta Jézust, hogy igazán nagy for-
dulat fog történni az életében. Így vagyunk ezzel talán mindannyian.
Mikor 2000 októberében először mentem a Deák térre egy kantáta
estre, én sem gondoltam, hogy ami ott történni fog, ami ott elkezdő-
dik, az megváltoztatja az életemet. Feje tetejére állít mindent, de va-
lójában akkor kerül helyre minden az életemben. Adventi soroza-
tunkban tehát egy elveszett embert ismerünk meg, akiről megtudjuk,
hogy Jerikóban élt, hogy Zákeusnak hívták, hogy fővámszedő volt,
gazdag, és alacsony termetű. Az emberek megvetették őt, ezt is meg-
tudtuk, ezt is láttuk, nem szerették, mivel csalt a vámon, és így sze-
rezte nagy vagyonát. Nyilvánvalóan korrupt is volt, ahogy a vámsze-
dők akkoriban mindnyájan. Nagy vagyonra tett szert, és nem volt jó
ember. Ráadásul még kollaboráns is volt, a megszálló rómaiakat szol-
gálta, tehát hazaárulónak is tartották. Minden szempontból egy nye-
részkedő, gazdag ember, akit nem szeretnek az emberek. De ő maga
sem szerette önmagát. Érezte, hogy valami probléma, gond van az
életében, mert szerette volna látni Jézust. Lehet, hogy nem volt emö-
gött több a kíváncsiságnál, de valami mégis mocorgott benne. Látni
akarta őt, hogy kicsoda ez a Jézus, hogy mit tud, mert hallotta, nyil-
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vánvalóan hallotta, hogy akik találkoznak vele, azoknak az élete
megváltozik, fordulatot vesz. De kicsoda ő? Mit tud ez az ember?

És ugyan nem tudta Jézust meglátni, mivel a sokaság eltakarta előle,
de nagyon leleményesen felmászott egy fára, hogy onnan, biztonsá-
gos távolból, a lombok mögül lássa Jézust. Mert látni akart, de nem
akart látszani. Nagyon sokszor mi magunk is így vagyunk ezzel,
az elmúlt alkalmakkor erről volt szó. És most ott tartunk, hogy Jézus
meglátta őt, és hogy milyen fontos, hogy ismerte. Látta az ő életét,
tudta, hogy ki ő, és észrevette, meglátta. És ezután következik a leg-
nagyobb fordulat, talán a legfontosabb rész, amikor megszólítja.
Az alapigét kivetítve is látjuk, és amit mond neki, azt három külön
sorba szedtem, mert mindegyik része nagyon hangsúlyos és nagyon
fontos.

Azzal kezdi: Zákeus. Kimondja a nevét. És talán azt gondoljuk, hogy
ebben semmi igazán jelentős nincsen, de nem is gondoljuk, hogy ez
milyen fontos. Kimondja a nevét, személyesen őt szólítja meg. Nem
általánosságban szól, nem általánosságban mond valami nagy igaz-
ságot, hanem személyesen annak az embernek, akit úgy hívnak,
hogy Zákeus. Abban az időben a név sokkal fontosabb volt, mint ma.
Az, hogy bemutatkozik valaki a másik embernek, annak hihetetlen
nagy jelentősége volt, hogy elmondja, megmondja a nevét. Mert
a név azt jelenti, hogy ismerem, tudok a másikról, sőt hatalmam van
a másik felett. Nem véletlenül volt az, hogy amikor az égő csipkebo-
korban megjelenik Mózesnek az Úr, akkor mit kérdez tőle Mózes?
Mi a neved? Mit mondjak Izrael fiainak? És az Úr nem árulja el a ne-
vét, mert ő nem egy bálvány, akit az ember irányíthat és a hatalmá-
ban tarthat. „Vagyok, aki vagyok.” (2Móz 3:14) Veled vagyok, ez
az én nevem, útközben tudsz megismerni engem, az életed folya-
mán, mert veled vagyok. Erről szól ez.

A név nagyon fontos, és az, hogy kimondja: „Zákeus”, azt jelenti,
hogy ismeri őt, tud róla. Nem bizalmaskodást jelent. Ma talán úgy
gondoljuk kicsit, hogyha valakit a keresztnevén szólítunk, az bizal-



83

maskodást jelent. Szó sincs erről. Nagyon sokszor tapasztaljuk ezt ta-
lán mi is. Nem olyan régen az ELMŰ-től hívtak fel, egy héttel ezelőtt,
egy üzemzavar elhárítás miatt, teljesen jelentéktelen volt a dolog, egy
hivatalos ügy. És azt mondta a telefonáló, az ügyintéző: Grendorf Pé-
terrel szeretne beszélni. Én vagyok az. Maga az Angyalföldi Evangé-
likus Egyházközség vezetője? Mondom, mondhatjuk így, én vagyok.
No, Péter, arról lenne szó – mondta. Bevallom, hogy meglepett ez
a fordulat. Tudom, hogy a „Grendorf úr” talán egy kicsit hivatalos, de
hát ez egy hivatalos viszony volt, ugye? „Lelkész úr”, meg „Tisztelen-
dő úr”, azt nem ismerik, nem is annyira várom el, hogy így hívjanak,
de meglepett mindez. Ennél már csak az volt meglepőbb néhány év-
vel ezelőtt, amikor a péknél a 18-20 éves lány mondta, mikor belép-
tem – Jó napot kívánok! –, azt válaszolta: „Jó napot kívánok, tege-
ződhetünk?” És bevallom, hogy lefagytam. Mondtam, hogy jó, ha
neki jólesik, de úgy visszakérdeztem volna, hogy miért is? Van kö-
zöttünk húsz év, férfi–nő, nem vagyunk kollégák, semmi közünk
nincs egymáshoz, miért kéne nekünk tegeződnünk. A keresztnévnek
van egy ilyen jellege, az angolban van a first name basis. Mondjuk
úgy, hogy „keresztnév alapon beszél” valakivel, ez a tegeződés. Nem
mindegy, hogy valakinek „Good Morning, Mister Jones!”-t vagy „Hi,
Dustin!”-t mondok. Ha a keresztnevét mondom, akkor szoktuk tege-
zőbe fordítani. Nem erről van itt szó, nem bizalmaskodik, de szemé-
lyesen szólítja meg. Személyesen szólítja meg, róla van szó, és eloszlat
minden kétséget, hogy másnak szól az, amit mondani akar. Zákeus,
rólad van szó. Rólad van szó.

És ma, amikor olyan sokszor éppen ezt a személyességet, éppen
az egyéniségünket akarják elnyomni, és csak általános adattá akar-
nak silányítani bennünket, olyan jelentős, hogy Jézus a nevünkön
szólít bennünket. És odaképzelhetjük mindannyian a magunk nevét,
mert ő személyesen szól mindig az emberhez, és mindig ezt érezzük.
Olyan szép az a jelenet a húsvéti történetben, a Márk szerinti evangé-
liumban, amikor azt mondja a fehér ruhás ifjú az asszonyoknak, akik
megijednek az üres sírnál, hogy „menjetek el, mondjátok meg a ta-
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nítványainak és Péternek, hogy előttetek megy Galileába”. (Mk 16:7)
Nekem ez mindig olyan fontos volt. Péter csődöt mondott, ő egy
csődtömeg volt. Elárulta a mesterét, el tudjuk képzelni a lelkiállapo-
tát. „Mondjátok meg a tanítványainak”, talán ő már úgy érzi, hogy
nem is tanítványa Jézusnak, és kiemeli ott az angyal: „és Péternek”. Ki
ne hagyjátok Pétert, az árulót! Őt, igen, őt néven szólítja. Nagyon
fontos mindez. Erről szól ez a megszólítás. Személyesen hozzád szó-
lok, és ezután jön a lényeg.

„Jöjj le hamar!” Mind a három szóról lehetne külön is szólni. Jöjj,
mozdulj meg, ne maradj ott, ahol vagy, nem jó helyen vagy ott, ahol
vagy. Jöjj le, fönt vagy, nagyon magasan, a kényelmes megfigyelő ál-
lásban vagy. Olyan sokszor érezzük mi is ezt. Így vagyunk ezzel. Jó
kényelmesen megfigyelni a dolgokat, távolról, lássuk meg, mi lesz
a vége. Hadd mondjam akkor el a történetet Péterről, az így kezdő-
dött, ezt is tudjuk. Péterről olvassuk, ezt már a Máté evangéliumá-
ban, hogy amikor Jézust elfogják, akkor „Péter távolról követte őt
egészen a főpap palotájáig, … hogy lássa, mi lesz ennek a vége.” (Mt
26:58) Hogy lássa, mi lesz ennek a vége. Távolról követte. Így va-
gyunk nagyon sokszor mi is ezzel. És mi tudjuk, hogy mi lett a dolog
vége, letagadta még azt is háromszor, hogy ismeri egyáltalán Jézust.
Mert aki távolról követi Jézust, az előbb-utóbb olyan távolságba ke-
rül, hogy amikor éles helyzet van, nem ismeri föl, nem tudja, hogy
kicsoda, sőt letagadja azt, hogy ismeri egyáltalán. Mi annyira szere-
tünk kényelmes távolságból, távolról követni. Zákeus, jöjj le! És itt
most megint csak odatehetjük a saját nevünket. Nekem is szól, Péter,
jöjj le abból a helyzetből, ahol vagy, a magasból. „Neki növekednie
kell, nekem pedig kisebbé lennem” (Jn 3:30) – mondja Keresztelő Já-
nos, hát erről szól mindez. Gyere le, jöjj le, mozdulj meg a kényelmes,
megfigyelő pozícióból, a biztonságos helyzetedből, és indulj el az Ő
szavára.

És az is nagyon fontos benne, hogy hamar. Hamar, most, most rög-
tön gyere le. Ez is annyira fontos. Mi annyira szeretünk halogatni,
annyira jellemző ránk. Halogatunk, hogy majd később jó lesz, de ami
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fontos, ami igazán fontos, az nem tűr halasztást. És itt erről van szó.
Nem tűr halasztást mindez. Talán emlékszünk Pál apostol szavaira
az oltár előtti igéből. „»A kegyelem idején meghallgattalak, és az üd-
vösség napján megsegítettelek.« Íme, most van a kegyelem ideje!
Íme, most van az üdvösség napja!” (2Kor 6:2) Azt mondta, megsegí-
tettelek, múlt időben. Az üdvösség napján megsegítettelek, de most
van az üdvösség napja. Most van a kegyelem ideje. Ez nagyon fontos.
A várt idő, a kairosz. A görögben kétféle idő van, a kronosz, a krono-
lógiai idő, amit mi is szoktunk használni, a múló idő. De van a kai-
rosz, a minősített idő, a várt idő, amikor történik valami. Érezzük,
hogy a kairosz, az valahogy keresztezi a kronoszunkat, a múló időt.
Vannak egészen minősített idők, amik fontosabbak, mint a többi. És
íme, most van. Mikor? Most.

Az Ószövetségben, amikor Izrael népe kijön Egyiptomból, akkor
a tíz csapás az, amikor az Úristen megmutatja a fáraónak, Egyiptom-
nak az ő hatalmát. És ott van a második csapás, a békáknak a csapása,
amikor békák lepik el, jönnek ki a Nílusból, és ellepik egész Egyipto-
mot. Mindenhol, bemennek a házakba, az ágyakba, mindenhol bé-
kák vannak. Kicsik, nagyok, el tudjuk képzelni, rettenetes lehetett,
vartyognak mindenfelől, és nem bírják tovább – a fáraó mondja,
hogy ezt egyszerűen nem lehet tovább bírni. Megy Mózeshez, hogy
"Könyörögjetek az ÚRhoz, hogy távolítsa el a békákat rólam és né-
pemről!" (2Móz 8:4). És akkor azt mondja Mózes a fáraónak, hogy
tetszésedre bízom, hogy mikorra vegye el ezt az Úr. És mit mond
a fáraó? „Holnapra.” (2Móz 8:6) Ki akar még egy napot, egy éjszakát
tölteni a békákkal? Azt mondja, holnapra. Egészen döbbenetes. Hát
nem ilyenek vagyunk? Abszolút magamra ismertem abban a felhá-
borodásban, amikor azt mondtam, hogy hát hogy lehet holnapra
kérni mindezt? Így halogatunk mi is. Majd még ezt is. Még egyet ki-
bírunk. Holnapra. Ez az, ami jellemző. – Most, hamar, most gyere,
mert ma kell a te házadban lennem.

Igen, a szabadulás ideje, a megtérés ideje az nem áll mindig az ember
rendelkezésére. Amikor szól az ige, akkor kell cselekedni. Ki tudja,
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hogy meddig szólhat? Luther az evangélium hirdetését futó zápor-
nak, Platzregennek nevezte. Mert most van, és ki tudja, meddig tart,
mikor múlik el és szűnik meg. És akkor már késő, és ez a legtragiku-
sabb emberi szó. Késő. Nem tudom, megfigyeltük-e már, hogy mi-
lyen sok minden van, ami sürgős nekünk? Kapkodunk állandóan
mindenben. És érdekes módon megfontoljuk a dolgokat, mindent
megfontolunk, nagyon fontos, fontoljuk is meg. De talán vannak
olyan helyzetek, amikor nincs értelme a megfontolásnak, hanem cse-
lekedni kell. Most, mert most van itt az idő.

Jöjj le hamar! És miért? Ez a harmadik rész. Mert ma a te házadban
kell megszállnom. Első hallásra talán furcsának hangzik, mintha
meghívatná magát Jézus Zákeushoz. De abban az időben ez nagyon
gyakori volt, hogyha megérkezett egy rabbi, egy tanító egy városba,
akkor szinte versengtek, hogy kinél fog megszállni, hogy kit fog vá-
lasztani a város előkelői közül, kit tart érdemesnek arra, hogy nála
szálljon meg, hogy el tudja őt látni. Bizony, Zákeus nem is gondolt
arra, hogy ő lehet az egyik ilyen. Föl se ajánlotta ezt. Nagyon gazdag
volt, ez igaz, de nem tartozott azok közé, akiknél szívesen szállt volna
meg egy tanító, egy tekintélyes tanító. Ezt mindenki jól tudta a város-
ban. Föl is háborodnak, és talán azt gondolják, hogy Jézus nem tudja,
hogy itt egy bűnös emberről van szó? Egy ilyen romlott, korrupt em-
berről van szó? Egy ilyen gonosz emberről van szó? Egy ilyen re-
ménytelen emberről van szó? Talán nem ismeri? Lehet, hogy szólni
kéne neki? Ne égesse magát!

De Jézus jól ismerte Zákeust. A nevén szólította: rólad van szó, ma
nálad kell megszállnom. Éppen Zákeusnál. „Mert az Emberfia azért
jött, hogy megkeresse és megtartsa az elveszettet.” Mert Zákeus ke-
reste őt, ez igaz. Egész nyomorult, elveszett élete egy kiáltás volt, és
aki az Úrhoz kiált, azt Ő meghallgatja. És nincs szükség semmilyen
módszerre vagy bármilyen metódusra, egyszerűen csak látnom kell
az elveszettségemet, az állapotomat. És azt, hogy én nem tudok ebből
szabadulni magamtól, a magam erejéből. Egyedül Isten tud segíteni
rajtam, és Jézust ezért küldte. És aki Jézus hívására leszáll a fáról,
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a távoli, biztonságosnak tűnő megfigyelő állásából, aki felismeri,
hogy most van itt az idő, az alkalmas, Isten által elkészített idő,
az meg fogja tapasztalni azt az életfordító új életet, amelyet egyedül
Jézus adhat nekünk. Aki elvette a régi életünket, aki azért jött, hogy
meghalja a mi ítéletünket, és elvegye a bűnt, azért, hogy mi élhes-
sünk és újra közösségben lehessünk az élő Istennel. A golgotai ke-
reszten magára vette mindazt, ami a miénk, és nekünk adta azt, ami
az övé: a szent életet.

És mit jelent ez a kell? Mert ma a te házadban kell megszállnom. Na-
gyon hangsúlyos. Ha figyelembe vesszük azt, hogy Jézus hitünk sze-
rint az Isten fia, az Isten emberi formában. Akit nem köt a kell, nincs
semmi, amit neki meg kell tennie. Teljesen szabad. Ha ilyet mond,
akkor annak hatalmas súlya van. Nagyon ritkán mond ilyet Jézus.
Két eset van még ezen kívül (és ezek párhuzamos helyei), amikor er-
ről szól. Az egyik az, hogy neki az Atya akaratát kell cselekednie. Ak-
kor mondja, hogy kell, ez a dei a görögben. A másik, amikor a saját
haláláról szól, hogy az Emberfiának szenvednie kell a vénektől, meg
kell halnia, de harmadnapon fel kell támadnia. Ekkor kell. És ez
a harmadik. Ma nekem a te házadban kell megszállnom. Mert ennyi-
re fontos neki egy elveszett ember. Ezért jött, ez egy isteni szükség-
szerűség. Kell.

Számunkra is fontos lehet, és ma ez az utolsó evangéliumi tanítás,
hogy Jézus nem az utcán akar beszélgetni Zákeussal, hanem elmegy
a házába. Ő szeretne hazamenni velünk. Nem akarja, hogy itt hagy-
juk a templomban. Mi általában kijelöljük neki a helyet, lehet, hogy
nagyon különleges helyet az életünkben, de nem mindenhova en-
gedjük be. És ő haza akar menni velünk. Haza akar menni a laká-
sunkba, a házunkba, ahol történnek a dolgok, ahol a sok örömteli
helyzet vagy a sok konfliktus van, a hálószobába, a nappaliba,
a konyhába, el akar jönni velünk az életünkbe, ahol zajlik az életünk.
És sokszor mi a templomban hagyjuk. Sokszor azt gondoljuk, hogy
csak itt lehet velünk, sőt, talán úgy érezzük, hogy ilyenkor olyan erő-
sek vagyunk, de ahogy kimegyünk és a konfliktusokkal szembesü-
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lünk, és jön a való élet, akkor már nem tudunk olyan erősek lenni.
Sokszor éreztem én is azt táboroknál, amikor az ember hittantábor-
ban, ifjúsági táborban, konferencián van: egy hétig ott van, és min-
den olyan egyszerű, és minden olyan szép és szent, és elindul haza,
és egyszerűen egyre jobban érzi, hogy olyan nehéz otthon mindezt
megtenni. És ennek az oka az, hogy kívül van az, akinek belül kellene
lennie. Nem a templomban van az Úr Jézus. Ő nem csak itt akar ta-
lálkozni velünk, hanem haza akar jönni, az életünket akarja átfor-
málni, és együtt akar élni velünk. Ő nem ünnepi kellék, nem is lelki-
ismeret-nyugtató pótszer. Ő szeretne a mi Istenünk lenni, ehhez
azonban le kell cserélnünk a jelenlegi isteneinket, hogy be tudjuk fo-
gadni őt. Mert ennek következménye van, erről fog szólni az utolsó,
a negyedik rész. De addig is ezt vigyük magunkkal, hogy Jézus haza
akar jönni velünk, szeretné, ha befogadnánk őt az életünkbe. „Mert
az Emberfia azért jött, hogy megkeresse és megtartsa az elveszettet.”

Imádkozzunk!

Úr Jézus, köszönjük neked azt, hogy Te eljöttél és szeretnéd, ha befo-
gadnánk, szeretnél hazajönni velünk, szeretnél az életünk részévé
válni. Add, hogy meghalljuk a te hívásodat, megmozduljunk a ké-
nyelmes pozíciónkból, és befogadjunk téged. Erre segíts minket a te
nevedben. Ámen.
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„Mert Te eljöttél, hogy megkeress és meg-
mentsél”

És Jézus Jerikóba ért, és áthaladt rajta. Élt ott egy Zákeus nevű gaz-
dag ember, aki fővámszedő volt. Szerette volna látni, hogy ki
az a Jézus, de kis termetű lévén, nem láthatta a sokaságtól. Ezért elő-
refutott, és felmászott egy vadfügefára, hogy lássa őt, mert arra kel-
lett elmennie. Amikor Jézus odaért, felnézett, és így szólt hozzá: Zá-
keus, jöjj le hamar, mert ma a te házadban kell megszállnom. Ekkor
sietve lejött, és örömmel befogadta. Akik ezt látták, mind-
nyájan zúgolódtak, és így szóltak: Bűnös embernél szállt
meg. Zákeus pedig odaállt az Úr elé, és ezt mondta: Uram,
íme, vagyonom felét a szegényeknek adom, és ha valakitől
valamit törvénytelenül vettem el, a négyszeresét adom vissza
annak. Jézus így felelt neki: Ma lett üdvössége ennek a ház-
nak, mivelhogy ő is Ábrahám fia. Mert az Emberfia azért jött,
hogy megkeresse és megtartsa az elveszettet. Lk 19,1–10

„Mert az Emberfia azért jött, hogy megkeresse és megtartsa az elve-
szettet.” Egy életfordító találkozásnak voltunk tanúi az idei adventi
időszakban, így készülünk Jézus születésének ünnepére. Megismer-
tük Zákeust, ezt az alacsony termetű, gazdag fővámszedőt, aki látni
akarta Jézust. Látni akarta, hogy ki az a Jézus, talán csak a kíváncsi-
ság vezette, majd amikor örömmel befogadta őt, az egész élete meg-
változott. És most a történet végén egy új Zákeus, egy új ember áll
előttünk. Egy elveszett ember megtalálta élete középpontját, értel-
mét, mélyebb jelentését, célját. Nevezzük akárhogy, a lényegen nem
változtat, ezt keressük mi mindannyian. És a Jézussal való találkozás
ezt adja nekünk. Mert karácsony ünnepe, amire készülünk, amire
készítjük magunkat, hogy méltó módon tudjuk fogadni, ünnepelni,
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erről szól.
Az Isten keresése céljához ért.

Isten sokszor és sokféleképpen szólt az emberhez, kereste az embert,
és a legteljesebb módon akkor került közösségbe velünk, amikor em-
berré lett Jézus Krisztusban. Az ember istentelenségére nem Isten
embertelensége lett a válasz, hanem emberré létele. Isten találkozót
adott Jézus Krisztusban az emberiségnek, és ezt az egyetlen utat je-
lölte ki a számunkra. Sokfelől érkezhetünk, de a Biblia szerint csak
egyetlen utunk van Istenhez, és ez az út Jézus Krisztus. A vele való
találkozás, a vele való személyes kapcsolat pedig közösség Istennel,
vagyis az üdvösséget jelenti.

Nagyon sok példát találunk az Újszövetségben, amikor emberek ta-
lálkoztak Jézussal és az életük gyökeres fordulatot vett. Zákeus törté-
netének mai részlete erre világít rá nagy erővel: mi a következménye
annak, úgy is mondhatjuk, mi a gyümölcse annak, ha valaki egy tel-
jes életváltozásra jut Jézus Krisztusban. Itt nem arról van szó, hogy
Jézus megreformálja az életünket. Nem arról van szó, hogy renoválja
a régit, felújítja a meglévőt. Nekünk nem megjobbulásra van szüksé-
günk. Zákeus nem egyszerűen megjobbult, azzal még nem ment vol-
na sokra. Zákeus új ember lett. Olyan, ami nem a régiből vagy – bib-
liai kifejezéssel – nem az óemberből épül fel, nem abból fejlődik ki,
nem meggyógyul, helyreáll a régi, hanem olyan új jön létre, ami ad-
dig nem létezett. És ezt hívja a Biblia teremtésnek.

A régiből újat az ember is tud csinálni. De olyan újat, aminek nincs
semmilyen előzménye, olyat soha. Jobbá lenni az ember is képes,
ideig-óráig meg tud változni, ennek jelentőségét semmiképpen nem
akarom kétségbe vonni. De újat teremteni a semmiből nem képes az
ember. Zákeus életfordulata pedig egy új teremtés következménye.
Pál apostol így írja: „ha valaki Krisztusban van, új teremtés az: a régi
elmúlt, és íme: új jött létre.” (2Kor 5:17) Pár éve egy mobiltelefon-
reklám szlogenje ez volt: „csak egy dolog, ami változott: minden.” Er-
ről van szó itt is. Jézus nem hozzáadott érték, hanem új teremtés.
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S ma az utolsó elemként erre figyelünk, hogy mi a Jézussal való talál-
kozásnak, az őbenne való hitnek a következménye. A múlt héten ott
fejeztük be, vagy mondjuk inkább úgy, hogy ott hagytuk abba, hogy
Zákeus örömmel befogadta Jézust a házába. Mert Jézus nem az utcán
akart vele beszélgetni, nem is egy motivációs tréningre hívta el vagy
egy evangelizációra. Ő egész egyszerűen nem is életmód tanácsokat
adott neki, hanem haza akart menni vele. Ott, ahol Zákeus az életét
éli, ahol történnek a dolgok. A házába, ahol minden nagyon beszé-
des. Még a Covid-helyzet előtt nagyon sokat látogattam, és sok lakás-
ba, házba juthattam be így, és valóban minden lakásnak, háznak
megvan a maga hangulata, és nagyon sok mindent elmond arról, aki
ott lakik vagy azokról, akik ott laknak. Sokszor nem a berendezés
vagy az állaga a háznak, az is sok mindent elárul, de az ott lakóknak
az arca még inkább. Elárulja, hogy milyen az, aki ott lakik, milyen
ember, milyen hangulat van abban a házban. Jézus éppen ezért akar
Zákeushoz hazamenni, mert ott nem lehet hazudni.

Jézus nem egy ünnepbe öltöztetett vallásos ént akar belőlünk, hanem
valós önmagunkat. Azt szeretné, ha befogadnánk őt az életünkbe,
az életünk középpontjába. Nem egy idilli, megjátszott, közösségimé-
diás életbe, ahol mindenki nyaralós képeket tesz fel, meg retusált ké-
peket, hanem abba az életbe, ami nagyon sokszor fárasztó, kudarcos,
és a legkevésbé sem idilli. Zákeus örömmel teszi ezt, mert egyre in-
kább világos számára, hogy az ő életkérdéseire Jézus adja meg a vá-
laszt. És ez a felismerés az emberi életnek a legfontosabb pillanata.
Nagyon sokféleképpen történhet ez az emberrel, ez nem kérdés. Va-
lakinél egy pillanat műve, valakinél hosszabb folyamat. Ahogy egy
neves református lelkipásztor szokta volt mondani: Isten nem dolgo-
zik kaptafára – és ez valóban így van. Nagyon sokfelől érkezünk, sok
történet van a mi életünkben, ahogy eljutunk Jézushoz és ehhez a fel-
ismeréshez. De utána következik az életfordulat, ami mindannyiszor
radikális, teljesen új teremtést jelent.

És itt következik be Zákeus életében is, amire senki nem számított.
Zákeus ugyanis mond egy pohárköszöntőt. Odaáll az Úr elé és így
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szól: „Uram, íme, vagyonom felét a szegényeknek adom, és ha vala-
kitől valamit törvénytelenül vettem el, a négyszeresét adom vissza
annak.” Olyan csodálatos itt a sorrend. Először csak látni akarja Jé-
zust, érdeklődik, kíváncsiság van benne. Aztán később egyre tudato-
sabban bízott benne, hitt benne, és végül örömmel fogadja be, és ez
az egész életét megváltoztatja. Ennek ugyanis nincs feltétele. Jézus
követésének nincs feltétele, de minden esetben van következménye.
Nem is a feltételek zavarnak minket igazán, hanem ez. Sokszor van,
hogy jönnek keresztelést kérni tőlünk, és mindig az az első kérdés a
telefonban, vagy személyesen is, hogy mi a feltétele ennek. Én min-
dig azt szoktam válaszolni, hogy legtöbbször nem a feltétellel van
a gondunk, az nagyon kevés, hanem a következménnyel, azt vállal-
juk-e? A feltételeket mindig könnyebb teljesíteni, mint vállalni, ami
ezzel jár utána életünk végéig.

Zákeus megértette mindezt. És nagyon feltűnő az, hogy Jézus nem
kéri tőle ezt. Nem mondja azt, hogy neked meg kell, hogy változzon
az életed ebben és ebben, nem kéri fel, hogy gyónjon neki, vagy bűn-
vallást tegyen, vagy hogy rendezze az életét. Egyszerűen Zákeusból
kibuggyan mindez. És nagyon fontos, hogy Zákeus élete nem para-
digma ebben az értelemben, hogy mindenkinek így kell tennie – de
mindenkinek magának kell meghoznia a hitének következményeit.
És hiszem, hogy Jézus megmutatja nekünk mindezt. Aki befogadja
az életébe, az meg fogja érteni, hogy miben kell nekem változnom,
miben kell nekem megújulnom, mi az, amire indít engem a Szentlé-
lek.

A négyszeres kártérítés azért fontos ebben az értelemben, mert a mó-
zesi törvény szerint a rosszhiszemű megkárosítás esetére Mózes har-
madik könyvében a törvény 20%-os jóvátételt ír elő. Azt olvassuk ott,
hogyha valaki vétkezik, hűtlenséget követ el vagy honfitársának elra-
bolja a rábízott letétjét vagy letagadja a rablott holmit, az fizesse
mindezt vissza teljes értéke szerint, és annak az ötödrészét tegye még
hozzá. (3Móz 5,20–26) Ha ez Isten törvénye, akkor miért ez a túlzás?
Miért ez a négyszeres jóvátétel?
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Mert ilyen a hit. Aki átélte a Jézussal való találkozást, azt, hogy Jézus
látja őt, azt, hogy Jézus szereti őt, azt, hogy Jézus megváltotta, és be-
fogadja az életébe, az nem tud mást tenni. Az onnantól kezdve nem
méricskél, meg nem dekázgat, hanem mindent odaad boldogan. Van
Jézusnak egy példázata, a szántóföldbe rejtett kincs, amikor egy em-
ber kincset talál a szántóföldben, akkor azt olvassuk: „örömében el-
megy, eladja mindenét, amije van, és megveszi azt a szántóföldet.”
(Mt 13:44) Semmi sem drága innentől kezdve. Nem méricskéli, hogy
mi az, amit veszít, vagy mi az, amit nyer ezzel. Nem bolond az, aki
feladja azt, amit nem tarthat meg, azért, hogy megnyerje azt, amit
nem veszíthet el – Jim Elliot, a mártírsorsú misszionárius fejezte ki
szellemes tömörséggel így a kegyelem állapotát. Igen, talán túlzásnak
tartja a környezetünk. Minek ez a túlzás? De ilyenkor egyszerűen
az ember nem méricskél, hanem odaad mindent. Mindig Jézussal
akar lenni, mert érzi, hogy mekkora boldogság fakad ebből, és ezt
a környezet soha nem érti.

Hoztam már példát erre, hogy ilyen bizony a szerelem is. Amikor az
ember szerelmes, akkor ugyanígy nem érti a környezete, hogy mi
történik ezzel az emberrel. Amikor Melindának udvaroltam, akkor
egész napot együtt töltöttük, utána hazakísértem, hosszasan elbú-
csúztunk, majd hazamentem, és felhívtam telefonon, és még beszél-
gettünk. Hát nem értette senki, a szüleink meg főleg. Mit lehet ennyit
beszélgetni? Egyszerűen jó együtt lenni, ilyenkor nem méri az ember
az időt, hogy mennyit tölt a másikkal. Hát a hit éppen ilyen. A négy-
szeresét adja, mert egyszerűen nem tudja magában tartani azt a há-
lát, amit átél. Hogy neki most rendeznie kell mindezt, sokszorosan,
mert sokkal többet nyer ezzel, sokkal többet kapott.

S ha az ember be akarja fogadni az életébe Jézust mint Istent, akkor
le kell számolnia az isteneivel, amik az életét betöltik. És ez nem fel-
tétel, ez sem feltétel. Nem előre kell leszámolni, majd akkor jöhetsz,
ha ilyen és ilyen leszel, hanem következmény. Talán emlékszünk
arra, hogy milyen hatást váltott ki, amikor Jézus Zákeust választotta
szállásadójának. Azt olvastuk, hogy: „Akik ezt látták, mindnyájan
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zúgolódtak, és így szóltak: Bűnös embernél szállt meg.” A bűnössel
pedig a farizeusi felfogás szerint nem szabad közösséget vállalni. En-
nek megvolt a maga logikája, ne gondoljuk, hogy ez mindenestől té-
ves gondolkodás, hiszen a farizeusok nagyon komolyan vették Isten
törvényét. Talán a farizeus szót nálunk már megterheli egyfajta kép-
mutatásra utaló konnotáció, ami helytelen, azóta püspökké lett új-
szövetséges professzorunk mondta mindig, hogy a farizeusoknak
meglehetősen rossz a sajtójuk az Újszövetségben. Nem voltak ők
olyan velejéig romlott emberek, sőt nagyon vallásos, nagyon komo-
lyan vették az Isten törvényét, magukra is szigorúan komolyan vet-
ték. Mégis hibáztak. Ők arra gondoltak, hogy – mi most ezt értjük
egy világjárvány közepén – a bűn olyan, mint egy járvány, mint egy
fertőző betegség. Ha közel kerülünk a bűnöshöz, közösséget válla-
lunk vele, akkor megfertőződünk, és ennek az igazságát belátni nem
nehéz. Miért óvjuk a gyermekeinket a rossz társaságtól? Mert való-
ban, igen, a rossz példa ragadós, mondják, és valóban fertőzhet
a bűn. Csak ott hibáztak, hogy az ő istenképük volt torz és helytelen.
Isten ugyanis szereti az embert, és az ember javát akarja, de az ember
nem képes a bűnből megszabadulni, ez nem kérdés, csak fertőzni tud
akaratán kívül is. A másik embert is: interakciós jelenség a bűn, min-
dig továbbadjuk másnak. Valóban így van. Ez nem kérdés, nem tu-
dunk szabadulni, ez is igaz. De Isten nem a távolságot írta elő a szá-
munkra, hanem elküldte a szent vakcinát, Jézus Krisztust, aki magá-
ra vette az összes bűnfertőzést, és ezzel elvette az erejét, nem fertőz
tovább.

Isten szeretete, kegyelme az eredendőbb, mint a bűn. S ezt fejezi ki
a mi Urunk, amikor azt mondja, hogy mi üdvössége alapja Zákeus-
nak: „Ma lett üdvössége ennek a háznak, mivelhogy ő is Ábrahám
fia.” Mit jelent ez? Mit jelent az, hogy Ábrahám fia? Ki volt Ábrahám
fia? Arról mondták ezt a korabeli zsidó felfogás szerint, aki megbíz-
ható, vallásos, aki megtartja a törvényt, és aki vallásos értelemben
megbízható ember. Hát Zákeus a legkevésbé sem volt ilyen, sőt az el-
lentéte volt ennek: tisztességtelen, törvényszegő, vallási szempontból
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megbízhatatlan, bűnös. Hát akkor milyen értelemben Ábrahám fia
ő? Olyan értelemben, ahogyan Pál apostol a római levélben Ábra-
hámról beszél. Mi Ábrahám hitének alapja? Hát pont a hit. Az ő igaz-
ságának, megigazulásának alapja a hit volt. Nem a törvény megtartá-
sa, hiszen a mózesi törvény még nem is létezett akkor. A körülmetél-
kedés meg megint csak nem, hiszen őt már idős korában, a fiával,
Izsákkal egy napon metélték körül. Mi volt az, amit Isten igazságul
tulajdonított neki? Az ő hitét, hogy bízott Istenben. És ebben az érte-
lemben ez a hit az, ami Ábrahám leszármazottává teszi azokat, akik
ugyanígy a hit által igazulnak meg, mondja Pál apostol. Nem csak
a törvényből valóknak, hanem az Ábrahám hitét követőknek is. Igen,
ebben az értelemben ő is Ábrahám fia.

Most pedig fordítsuk magunk felé mindezt. Láttunk egy életfordító
találkozást, talán mi is éppen egy ilyen életfordító találkozásra vá-
gyunk. Olyan sokszor próbáltuk már meg. Készülünk az ünnepre,
amit szeretnénk szebbé tenni, és olyan sokszor megfogadtuk, hogy
milyen lesz majd az életünk, hogy most majd ettől az ünneptől min-
den más lesz, és mégis minden maradt a régiben. Ideig-óráig fenn
tudtuk tartani, de aztán kudarcot vallottunk. Voltak fogadalmaink,
amiket nem tudtunk megtartani, akár házassági fogadalom vagy
konfirmációi fogadalom vagy keresztszülői fogadalom, és mindany-
nyiszor elbuktunk. Mit tegyünk most? Mi a következő lépés? Általá-
ban ez az, amit az igehirdetésekben nem szoktak megemlíteni. Erre
nem szoktunk választ kapni, mert azt mondjuk, hogy nincsen recept
erre. Nem tudunk tanácsokat adni. Mégis, aki valóban elhatározza
azt, hogy szeretne megváltozni, szeretné Jézust követni, annak hadd
adjak egy tanácsot. Egy olyan tanácsot, hogy ugyan receptek nincse-
nek, de én ezt receptre felírnám mindenkinek. Ez a tanács pedig
a következő, hogy mit tegyünk? Semmit.

Ez a nagy kérésem, aki el akarja kezdeni Jézust követni, az semmit ne
csináljon. Ez az első lépés. Nem is olyan könnyű, ne gondoljuk, hogy
egyszerű, mindig tenni akarunk valamit. Valami módszert, hogy
most akkor mit tegyünk. Semmit, ne tegyünk, tegyük azt, amit Záke-
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us: figyeljük Jézust. Őt nézzük, Őrá figyeljünk, az Ő szavait hallgas-
suk. Ha lehet mondani, hogy mit tegyünk, az hogy olvassuk az evan-
géliumokat. Csak Jézusra figyeljünk egyedül. És ha Őrá figyelünk,
akkor Ő elkezd velünk beszélgetni, kialakul egy kommunikáció kö-
zöttünk, és Őt meg lehet szólítani. Akkor Ő válaszolni fog, hiszen élő
Urunk van. És szépen lassan elkezdődik egy kapcsolat, és Ő meg fog-
ja mutatni nekünk, hogy mit kell tennünk.

És valóban eljuthatunk oda, hogy szükség lesz egy pohárköszöntőre,
egy bűnvallásra. Igen, ez is nagyon fontos, lesznek kérdéseink, hogy
mit tegyünk, hogyan tegyük, mi az, amit meg kell vallanunk. Bizo-
nyára kudarcaink is lesznek ebben, de el fogunk jutni erre a pontra,
hogy bűnvallást tegyünk. De nem csak azt kell megvallanunk, hogy
mi az, ami ellentétes Isten törvényével. Hogy loptunk, hogy csaltunk,
hogy sikkasztottunk, hogy bármit tettünk az életünkben, nem csak
ezt kell elővennünk. Mondhatjuk azt is – hadd mondjam így –, hogy
ez a minimum, amit meg kell tenni. Az ember eddig sikkasztott, ak-
kor valóban hagyja abba, és valamiképpen tegye jóvá mindezt. De ez
a legkevesebb. Van ennél sokkal fontosabb.

A jó cselekedeteink mögött megbúvó önző motivációkat is fel kell is-
mernünk. Mert sokszor ez sokkal nehezebb. Hiszen mi jó emberek
vagyunk, én nem teszek rosszat. Na de a jót miért teszem? Mert va-
lamit el akarok érni ezzel? Azért járok templomba, hogy ezzel elérjek
valamit? Vagy azért járok templomba, mert Jézussal akarok találkoz-
ni, mert jó együtt lenni az Isten népével? Mi van az én tetteim mö-
gött, akár a jó cselekedeteim mögött? Ennek a feltárásához már lehet,
hogy érdemes segítséget kérni, egy hívő testvért vagy egy lelkészt.
Ez adja a mi életrendezésünk komolyságát.

Most karácsonyra készülünk, már nem egészen egy hét, és itt van
az ünnep. Tudom, hogy ilyenkor mindent megteszünk, hogy széppé
varázsoljuk, minden családnak megvannak a maga hagyományai,
ezek nagyon fontosak. De igazi karácsonyunk akkor lesz, hogyha
megszületik számunkra is a Megváltó. Nem tudom, hogy most ki
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milyen helyzetben van itt, hogyan áll ebben a folyamatban, de most
minden adva van. Ég a négy adventi gyertya, hallottuk Jézus szavát,
hirdeti számunkra a világosságot, a világ világosságát. Hallottunk
egy életfordító találkozásról is, amelyben láthattuk Jézust, hogy ho-
gyan viszonyul hozzánk és a kereső emberhez, és hallottuk az Ő sza-
vát. „Mert az Emberfia azért jött, hogy megkeresse és megtartsa
az elveszettet.” Jézus értünk jött, hozzánk szól, értünk halt meg, és
értünk támadt fel. Már minden készen van az ünnephez. Talán már
csak egy jó pohárköszöntő hiányzik.

Imádkozzunk!

Drága Urunk, köszönjük neked azt, hogy Te eljöttél értünk ebbe
a világba. Köszönjük, hogy Te ma is keresel bennünket, és szeretnél
megszólítani, megtartani. Köszönjük, hogy látod a mi életünket.
Add, hogy mi is felismerjük ezt, és tudjunk válaszolni neked. Ebben
kérjük a Te segítségedet, kegyelmedet. Könyörülj rajtunk, hogy való-
di ünnepünk lehessen veled. Ámen.
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